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سرمقاله

هزینه های تولید 
کاهش یابد 

نظام بانکــی بخصوص در 
بخش خصوصی بدون توجه 
به سیاست های کلی تنها به 
نفع خود عمل می کند. منابع 
در اختیار بخش مولد قرار نمی گیرد و دلالان برای 
بخش هایی غیرمولد مانند خودرو، مسکن، طلا، ارز 
و سکه از آن استفاده می کنند و جولان می دهند. 
این در حالی است که جامعه به دنبال منابعی برای 
حمایت از تولید اســت تا با کمک به اقشار آسیب 
پذیر، فقر را در کشور کاهش دهند.   نکته مثبت این 
است که عزم دولت بر اتمام طرح های نیمه تمام و 
توسعه زیرساخت ها، تولید و صادرات است. از دوران 

تصدی ریاست قوه...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان 
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اشتغالزایی دانش بنیان ها 
در مناطق محروم

اقتصاد از چاله سرمایه گذاری منفی خارج شد

کاهش  تنگنای  تامین  مالی تولید
صفحه3
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تولید  مشترک  و صادرات  خودرو  در  راه  است
وعده   مهم   وزیر   جدید   صمت

معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گفت: حوزه 
علم و فناوری دو عملکرد خاص در مناطق محروم 
دارد؛ یکی استانداردسازی اشتغال و تولید و دیگری 
به صرفه ســازی اشــتغال های کوچــک و تولید 
های کوچک اســت. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در مراســم افتتاحیه اولین دوره نمایشگاه فناوری 
ها و محصــولات و محرومیت زدایــی که با حضور 
عارف نوروزی رئیس ســتاد اجرایــی فرمان امام، 
مرتضی بختیاری رییس کمیته امداد امام )ره( در 
مصلی تهران برگزار شــد، اظهار کرد: این حرکت 
ملی که تحت عنوان آبادیران شــروع می شود در 
حقیقت یک هم راســتایی و همراهی جمعی همه 
نهادهای دولتی و غیردولتی فعال در آبادانی ایران 
و مناطق محروم با فنــاوری و علم بــرای آبادانی 
کشور است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری افزود: حوزه علم و فناوری 
دو عملکرد خــاص در مناطق محــروم دارد؛ یکی 
استانداردسازی اشتغال و تولید و دیگری به صرفه 
سازی اشــتغال های کوچک و تولید های کوچک 
که با یکدیگر حرکت مبارکــی را ایجاد می کند و 
امیدواریم مردم ثمره بیش از ۲۰ سال تاکید مصرانه 
حضرت آقا در موضوع علم و فناوری در همه دولت ها 
و شرایط را در زندگی و سفره شان ببینند. دهقانی 
فیروزآبادی خاطرنشــان کرد: مناطق دورافتاده ما 
 در ظرفیتهای ســرزمینی محروم نیستند بلکه در 
ظرفیت ها بسیار بکر و دست نخورده بوده و از نظر 
ظرفیت های انسانی نیز به واسطه یک زندگی سالم 
و پاک از انرژی و توان خوبی برخوردار هســتند؛ به 
طور مثال در محلات کمتر برخوردار تهران جوان 
های ۱۵، ۱۶ و ۲۰ ساله به واسطه عدم دسترسی به 
آموزش کشف نشده اند ولی سرشار از استعدادهای 
بی نظیر هستند. بنابراین مناطق محروم ثروت های 
سرزمینی و ظرفیت های کشف نشده انسانی دارد. 

آنچه که منطقه محروم...

اجتماعی

عضو شورای شــهر تهران از عدم عملیاتی شدن 
مصوبه شــورا در خصوص کاهش نرخ بلیت مترو 
انتقاد کرد. ناصر امانی در تذکر پیش از دستور خود 
در جلسه شورای شهر تهران بیان کرد: نظارت بر 
حسن اداره مالی شهر بر عهده شورای شهر است 
و این در حالیست که ســال قبل شهرداری اعلام 
کرد که تفاهم نامه ۴۰ هزار میلیــاردی با یکی از 
مجموعه ها امضاء کرده است و چون تفاهم نامه بود و 
تعهدی برای شهرداری ایجاد نمی کرد ما پیگیر این 
تفاهم نامه نشدیم؛ اما اخیرا این تفاهم نامه ها تبدیل 

به قراردادهایی شده است.
وی با بیان اینکــه از شــهرداری می خواهیم که 
جزئیات این تفاهم نامه را به اطلاع شــورای شهر 
برســاند، گفت: شــهرداری اعلام کنــد که این 
تفاهم نامه ۴۰ هزار میلیاردی با کجا و بر چه اساسی 
بوده است؟ و دقت داشته باشید که اگر این عدد از 
سقف اختیارات شهرداری بالاتر باشد باید در شورای 

شهر بررسی شــود. امانی ادامه داد: سه هفته قبل 
شورای شهر در اقدامی با تدبیر و سرعت نرخ کرایه 
مترو را در راستای تحقق شعار سال کاهش داد و ما 
نیز جلسه هیات تطبیق را با سرعت برگزار کردیم 
اما متاسفانه می بینیم که بعد از گذشت سه هفته 

هنوز این مصوبه اجرایی نشده است.
عضو شورای شــهر تهران افزود: شــرکت مترو و 
معاون شهردار اعلام کردند که هنوز به آنها ابلاغ 
نشده است اما بر اساس قانون اگر تا دو هفته هیات 
تطبیق واکنشی به مصوبه شــورا نشان ندهد به 
معنای پذیرش آن است اما متاسفانه تا دیروز این 
مصوبه عملیاتی نشده بود و در تماس تلفنی به من 
گفتند که سازمان فاوا هنوز نتوانسته این تغییرات 
را اعمال کند. وی افزود: کار شیرینی که با تدبیر و 
سرعت توسط شورای شهر انجام شد و قرار است که 
به عنوان الگو در سایر شهرهای کشور نیز عملیاتی 

شود هنوز اجرایی نشده است.

معاون راهداری ســازمان راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای کشور از خسارت ۴۰۰ میلیارد تومانی سیل 
به جاده چالوس خبر داد. رضا اکبری با حضور در تونل 
شماره دو محور کرج-چالوس گفت: کار تخلیه تونل 
شماره دو الف و ب و فاصله بین این دو تونل به طول 
۲۰۰ متر از روز جمعه توسط تیم های راهداری از دو 
جبهه کاری در حال انجام اســت و امیدواریم ظرف 
یک هفته آینده مصالح تخلیه شود. وی با بیان اینکه 

ماشین آلات مورد نیاز برای تخلیه این تونل ها تأمین 
می شود و باز هم اگر نیاز باشد فراهم خواهد شد، درباره 
خسارت ســیل به جاده گفت: تا قبل از دسترسی به 
این نقطه، خسارت به محدوده های قبلی حدود ۲۰۰ 
میلیارد تومان برآورد شده بود اما با دسترسی به این 
محدوده مشخص شد که حدود ۱۰۰ میلیارد تومان به 
تأسیسات خسارت وارد شده است. این میزان خسارت 
جدای از نیروی انسانی و ماشین آلاتی مورد نیاز است.

سروش صحت برای ســاخت یک فیلم کمدی 
متقاضی پروانه ساخت شــده است. صحت که 
بیشــترین تجربه اش در عرصه بازیگری است و 
در حوزه ساخت ســریال طنز نیز مطرح است، 
تاکنون در حدود ۳۰ فیلم سینمایی نقش آفرینی 
کرده و حالا پس از فیلــم »جهان با من برقص« 
قصــد دارد دومین فیلــم ســینمایی خود را 

کارگردانی کند.
او ســال ۱۳۹۷ فیلم »جهان با مــن برقص« را 
با بازی علی مصفا، جواد عزتی، هانیه توســلی، 
پژمــان جمشــیدی، ســیاوش چراغی پــور 

و کاظــم ســیاحی ســاخت و دومیــن فیلم 
ســینمایی خود را نیز قرار اســت با ترکیبی از 
 بازیگران مطرح فیلم های کمــدی و اجتماعی 

چند سال گذشته بسازد.
نام فیلم جدیــد صحت »صبحانه بــا زرافه ها« 
اســت که تهیه کنندگی آن را محمد شایســته 
برعهده دارد. این فیلم کمــدی در حال حاضر 
در مرحله پیش تولیــد و در انتظار صدور پروانه 
ساخت از سوی سازمان سینمایی است. آخرین 
فعالیت ســروش صحت در تلویزیون نیز برنامه 

»کتاب باز« بود.

جدیدترین آلبــوم فریدون آســرایی در تاریخ 
۲۸ خرداد منتشــر و روانه بازار موسیقی کشور 
خواهد شد.»آخرین سلام« عنوان آلبوم جدید 
این خواننده اســت که پس از ۹ سال روانه بازار 

موسیقی کشور می شود. 
این خواننده پس از انتشار آلبوم »اولین سلام« 
به عنوان نخستین آلبوم رسمی خود، آلبوم  خود 
یعنی »غریبه« را در ســال ۱۳۸۳ منتشر کرد و 
این آلبوم با ترانه معروف »آهای خوشگل عاشق« 
باعث شــد فریدون آسرایی به شــهرت برسد و 

کنســرت های زیادی را روی صحنه ببرد. حالا 
آسرایی معتقد است که آلبوم جدیدش، آخرین 
فعالیت او در قالب آلبوم خواهد بود و نام »آخرین 
سلام« را برای اثر جدیدش انتخاب کرده است. 
»آخرین سلام« با ۹ قطعه و با موسیقی مجتبی 
مصری تهیه و تولید شده است و عاشقانه هایی از 
جنس آثار همیشگی آسرایی را در بر می گیرد. 
این خواننده آلبوم های »از تو دورم«، »خاطرات 
گمشــده« و »عشــق یعنی« را در ســال های 

فعالیت اش منتشر کرده است.

مدیرعامل صندوق اعتباری هنــر از راه اندازی 
سامانه پیام رسان »صندوق هنر« با هدف ارائه 
خدمات غیرحضوری به اصحاب فرهنگ، هنر، 
رسانه و فعالان قرآنی کشور خبر داد. به گزارش 
روابط عمومی صندوق اعتباری هنر، سید مجید 
پوراحمدی مدیرعامل صندوق اعتباری هنر از 
رونمایی پیام رســان »صندوق هنر« خبر داد و 
گفت: در راستای تحقق اهداف دولت هوشمند و 
ارائه خدمات غیرحضوری و اطلاع رسانی برخط و 
ارتباط بی واسطه با اصحاب فرهنگ، هنر، رسانه 
و فعالان قرآن و عترت و دسترسی سریع و آسان 
آنها به خدمات ارائه شده، صندوق هنر اقدام به 

طراحی و راه اندازی این پیام رسان کرده است.
وی با اشــاره به پروســه نحوه آماده سازی زیر 
ساخت های لازم از لحاظ فناوری اطلاعات برای 
ایجاد پیام رســان اختصاصی »صندوق هنر«، 
اظهار کرد: با عنایت بــه تأکید وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در دولت مردمی مبنی بر ارائه 
خدمات برخط و پیوستن به پنجره واحد دولت 
هوشــمند، این صندوق جزو نخســتین های 
پیوست به این پنجره بود و در این راستا، علاوه 
بر راه اندازی پیام رسان اختصاصی اطلاع رسانی 
»صندوق هنر« در برنامه توسعه خدمات مبتنی 
بر فناوری اطلاعات صندوق اعتباری هنر، اتصال 

سیستمی به تمامی ســازمان های همکار و ذی 
ربط وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و مکانیزه 

شدن فرایندها را نیز در دست پیگیری دارد.
پوراحمدی یادآور شد: صندوق اعتباری هنر با 
عنایت به افق های ترسیم شده و سیاستگذاری 
مد نظــر، مصمم به تحولی نویــن در نحوه ارائه 
خدمات و اطلاع رسانی به اعضای تحت پوشش 
برآمده است. مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
ارائه خدمات الکترونیــک غیرحضوری و اطلاع 
رســانی بی واســطه را از اهداف راه اندازی پیام 
رسان اطلاع رسانی »صندوق هنر« عنوان کرد و 
گفت: به منظور اطلاع رسانی و ارتباط بی واسطه 
با جامعه فرهیخته فرهنگی و هنری کشــور و 
همچنین دسترسی ســریع و آسان به خدمات 
ارائه شده صندوق هنر، این پیام رسان، طراحی و 

راه اندازی شده است.
پور احمدی عنوان کرد: اعضای این صندوق می 
توانند با نصب این پیام رسان و پیوستن به سامانه 
مربوطه، علاوه بــر دریافت اخبــار اختصاصی 
صندوق اعتباری هنر، رویدادهای حوزه فرهنگ 
و هنر را به صورت برخط و بــروز دنبال کرده و 
از خدمات صنــدوق به صورت غیــر حضوری، 
به اطلاعیه های عمومــی و اختصاصی صندوق 

اعتباری هنر دسترسی داشته باشند.

نایب رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و 
شــوراها در مجلس گفت: مهم ترین دستاورد 
ســفر رئیس جمهور به آمریکای لاتین خنثی 
سازی سیاســت ایران هراســی آمریکایی ها و 
صهیونیست هاست و قطعا ایران منتظر آمریکایی 
ها برای گسترش روابط خود با دنیا نخواهد ماند.

محمد حســن آصفری با اشــاره به سفر رئیس 
جمهور به آمریکای لاتین، درباره ظرفیت های 
موجود در این منطقه، بیان کرد: ســفر رئیس 
جمهور بــه آمریکای لاتین قطعا مــی تواند در 
خنثی ســازی تحریم ها موثر باشد و با توجه به 
پتانسیل های خوبی که در آمریکای لاتین وجود 
دارد به ویژه در حوزه معــادن طلا و نیاز آنان در 
حوزه احداث پتروشــیمی و پالایشگاه و صنایع 
نفتی ما می توانیم تعامل اقتصادی دو جانبه ای 

داشته باشیم.
وی در ادامه اظهار کرد: مــا می توانیم در زمینه 
پروژه های نفتی و غیرنفتی حتی خودروسازی 
همکاری خوبــی با یکدیگر برقــرار کنیم. مهم 

ترین دستاورد این توسعه روابط می تواند خنثی 
سازی سیاســت آمریکایی ها و صهیونیست ها 
برای ایران هراســی و منزوی کردن جمهوری 

اسلامی ایران باشد.
نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: این گسترش روابط نشان می دهد 
دیگر دورانی که آمریکایی ها ادعای کدخدایی 
کنند و سایر کشــورها با اجازه آنان امور خود را 
پیش ببرند، گذشته است. بنظر بنده آمریکا باید 
از گسترش روابط ایران با آمریکای لاتین و سایر 
کشورها درس بگیرد و متوجه باشد که نمی تواند 
با منزوی کردن ایران، سطح روابط ما را با سایر 
کشــورها کاهش دهد. آمریکایی ها می توانند 
با حل مشکلاتشــان در قالب گفت وگو  از بازار 

اقتصادی امروز ایران استفاده کنند.
آصفری در پایــان تاکید کرد: ایــن رفتارهای 
آمریکایی ها بیشتر به ضرر خود آنها تمام خواهد 
شد و ایران منتظر آمریکایی ها برای توسعه روابط 

خود با دنیا نخواهد ماند.

رییس سازمان انرژی اتمی ایران با اشاره به خرسندی 
مقام معظم رهبری در طول بازدید از نمایشگاه صنعت 
هسته ای کشور، گفت: این خودباوری، مأیوس کننده 
برای دشــمنان و امیدبخش برای مردم عزیزمان به 
خصوص جوانان که در راه اعتلا و پیشــرفت کشور 
شوق خدمت و تلاش دارند، است. محمد اسلامی، 
معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی 
با حضور در برنامه »صف اول« به تشــریح آخرین 

دستاوردهای صنعت هسته ای کشور پرداخت.
معاون رییس جمهور در ابتدای این برنامه با اشــاره 
به دیدار دانشــمندان، متخصصان، کارشناسان و 
مسئولان صنعت هسته ای با مقام معظم رهبری و 
نمایشگاهی که در حضور ایشان برگزار شد، اظهار 
کرد: دیدار با مقام معظم رهبری سعادت و یک توفیق 
برای همکاران ما بود که آخرین بار ۱۰ سال پیش این 

دیدار را داشتند.
وی ادامه داد: این دیدار فرصتی بود تا بتوانیم آخرین 
دستاوردهای صنعت هسته ای را در محضر ایشان 
تقدیم کنیم. به همین خاطر نمایشــگاه و گزارشی 
که ارائه شد به معنی واقعی کلمه تبلور عینی »ما می 
توانیم و توانستن« بود. جلوه ممتازی از خودباوری 
که به برکت انقلاب اسلامی و خون شهدا در کشور به 
وجود آمده و سازمان انرژی اتمی و صنعت هسته ای 
نماد موفق این خودباوری است. معاون رییس جمهور 
با اشاره به خرســندی مقام معظم رهبری در طول 
بازدید از نمایشگاه صنعت هســته ای کشور، ادامه 
داد: این خودباوری، مأیوس کننده برای دشمنان و 
امیدبخش برای مردم عزیزمان به خصوص جوانان 

که در راه اعتلا و پیشرفت کشور شوق خدمت و تلاش 
دارند، است.

رییس ســازمان انرژی اتمی در ادامــه این برنامه 
درخصوص آخرین دستاوردهای صنعت هسته ای 
کشور که به سمع و نظر مقام معظم رهبری رسید، 
گفت: سرفصل هایی که در سازمان انرژی اتمی دنبال 

می شود، متنوع، فوق العاده و گسترده است.
وی ادامه داد: ســال ۱۴۰۱ عبارتــی را در همین 
برنامه به کار بردیم و اعلام کردیم که سال پرنشاط 
و پرتلاشی را سازمان انرژی اتمی تجربه کرد. سال 
گذشته سال سختی را در کشور داشتیم که فضای 
ایجاد شده، بر خیلی از روندها سایه انداخته بود. معاون 
رییس جمهور افزود: با این حال در ســازمان انرژی 
اتمی یک جریان فوق العاده متفاوت از گذشــته را 
تجربه کردیم و ۱۵۹ دستاورد داشتیم. دستاوردهایی 
که تعــدادی از آن ها به عنوان طــرح برتر برای ۲۰ 
فروردین آماده شد و به تدریج معرفی شدند. اسلامی 
تصریح کرد: در این زمینه مطلب حایز اهمیت این 
بود که بتوانیم هرچه بیشتر و با سرعت بالاتر زمان 
دستیابی به نتایج و سرفصل هایی را که می خواهیم در 
زندگی مردم تاثیرگذار باشند، سریعتر به ثمر برسانیم.
وی افزود: این مهم برای ما این تکلیف را ایجاد می کرد 
که زمان تبدیــل ایده به محصــول را کوتاه کنیم و 
بخش ممتاز این کوتاه کــردن، عملکرد فوق العاده 
در حوزه طراحی و ساخت سامانه های پرتودهی بود. 
سامانه های پرتودهی یک نیاز مبرم برای کشور است 
که در حوزه سلامت و امنیت غذایی می تواند تاثیر 

بسزایی برای مردم داشته باشد.

سازمان فاوا شهرداری تهران اعلام کرد: ثبت نام برای 
دریافت کارت بلیت منزلت و اقشار خاص از ۲۴ خرداد، 
در دفاترخدمات الکترونیک شهر تهران آغاز می شود. 
سازمان فاوا شهرداری تهران اعلام کرد: در یک دوره 
آموزشــی، نحوه کار در ســامانه مدیریت یکپارچه 
کارت بلیت تهــران به کارشناســان دفاتر خدمات 
الکترونیک مناطق ۲۲ گانه شهر تهران، آموزش داده 
شده است. با توجه به امکان دسترسی کارشناسان به 
سامانه، شهروندان می توانند از ۲۴ خرداد برای دریافت 
کارت بلیت منزلت و کارت بلیت اقشار خاص به دفاتر 

خدمات الکترونیک شهر تهران مراجعه کنند.
بر اســاس اعلام ســازمان فاوا، ثبت نام کارت بلیت 
الکترونیک تهران برای سالمندان )کارت بلیت منزلت(، 
دانشــجویان، دانش آموزان و اقشــار خاص شامل 
ایثارگران، معلولان و افراد تحت پوشــش کمیته ی 
امداد و نیز سازمان بهزیستی اســتان تهران در نظر 
گرفته شده است. بر اساس دستورالعمل ثبت نام، افراد 

متقاضی باید ساکن در تهران باشند.
گفتنی اســت در حال حاضر ثبت نــام کارت بلیت 
الکترونیک تهران در دفاتر انجام می شود و متقاضیان 

برای شارژ یا دریافت کارت بلیت باید به ایستگاه های 
متروی امام خمینی )ره(، تئاتر شــهر و یا ایستگاه 
صادقیه مراجعه کنند. هر شخص تنها می تواند با ارائه 

مدارک، یک کارت بلیت الکترونیک دریافت کند.
هم چنین بر اساس دستورالعمل ثبت نام کارت بلیت 
اقشار خاص ایثارگران، علاوه بر فرد متقاضی، برای 
همســر و فرزندان نیز ثبت نام جهت دریافت کارت 
بلیت الکترونیک تهران، انجام می شود. صدور کارت 
بلیت الکترونیک تهران برای دانش آموزان مستلزم 
آن است که این افراد در فاصله ی سنی ۱۰ تا ۱۸ سال 
قرار داشته باشــند. متقاضیان می توانند با در دست 
داشتن مدارک شناسایی شامل عکس، کارت ملی و 
کارت شناسایی شامل کارت منزلت، کارت جانبازی، 
کارت دارای معلولیــت، کارت بنیاد شــهید، کارت 
دانش آموزی، کارت دانشــجویی، کارت بهزیستی و 
مدارک کمیته امداد جهــت ثبت نام مراجعه کنند. 
افراد بالای ۶۵ سال نیز که متقاضی دریافت کارت بلیت 
الکترونیک تهران هستند می توانند با ارائه مدارک به 
سازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران، نسبت به 

دریافت کارت منزلت اقدام کنند.

انتقاد عضو شورا از عدم کاهش نرخ بلیت مترو

خسارت 4۰۰ میلیارد تومانی سیل به جاده چالوس

ایران برای توسعه روابط منتظر آمریکایی ها نخواهد ماند

تبدیل »ایده به محصول«، بخش ممتاز سازمان انرژی اتمی
آغاز ثبت نام دریافت کارت بلیت الکترونیک منزلت

سياسیفرهنگی 

سروش صحت یک کمدی پربازیگر می سازد

فریدون آسرایی پس از ۹ سال آلبوم می دهد

راه اندازی سامانه جدید صندوق اعتباری هنر



اقتصاد2
ایران

تداوم کاهش قیمت مسکن در 
کشور

کارشناس حوزه مســکن با اعلام اینکه روند 
قیمت مســکن در چند هفته اخیــر نزولی 
بوده است، گفت: قیمت مســکن در مناطق 
شمالی شهر تهران در چند هفته اخیر افت ۲۰ 
درصدی را تجربه کرده و روند نزولی قیمت ها 

در بازار مسکن ادامه دار خواهد بود.
فرشید ایلاتی در مورد وضعیت بازار مسکن، 
اظهار داشــت: روند کاهش قیمت مســکن 
آغاز شــده و در کشــور ادامه دار خواهد بود، 
البته قیمت مســکن در مناطق شمالی شهر 
تهران در چند هفته اخیر افت ۲۰ درصدی را 
تجربه کردند. وی افزود: علاوه بر رکود حاکم 
بر معاملات خرید و فروش، ثبات قیمتی که 
امروز در کشور شاهد هستیم، موجب شده تا 
شاهد کاهش قیمت مســکن باشیم و به نظر 
می رسد که از التهابات بخش اجاره مسکن نیز 

کاسته خواهد شد.
کارشــناس حــوزه مســکن بــا اشــاره به 
فضاســازی ها مبنی بر موقــت بودن کاهش 
قیمت مسکن، گفت: با توسعه ساخت و سازها 
در طرح نهضت ملی مسکن به صورت بنیادین 
بازار مســکن منتظر عرضه های انبوه مسکن 
خواهد ماند که همیــن موضوع عامل مؤثری 

برای تداوم ثبات است.
ایلاتی با بیان اینکه حــدود ۱۰ تا ۲۰ درصد 
کاهش قیمت در بازار مسکن را شاهد هستیم، 
گفت: این در حالی اســت کــه املاک متراژ 
پایین و در مناطق متوسط حدوداً ۱۰ درصد 

کاهش قیمت در این مدت داشتند.

رشد صادرات کالاهای ایرانی به 
کشورهای آمریکای لاتین

عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
ایران با بیان اینکه توسعه روابط اقتصادی و سیاسی 
با کشورهای آمریکای لاتین به شکستن فضای 
تحریمی کمک مهمی می کند، گفت: سفر رئیس 
جمهوری به آمریکای لاتین زمینه رشد صادرات 

کالا و خدمات فنی و مهندسی را فراهم می کند.
»یحیی آل اسحاق« با اشاره به سفر رییس جمهور 
به آمریکای لاتین، اظهار داشــت: توسعه روابط 
اقتصادی و سیاسی برای کشورها بسیار سودمند 
اســت، به ویژه در حوزه اقتصاد به عنوان مکمل 
می تواند کمک بسیاری در بهبود اقتصادی کشورها 
کند. عضو اتاق ایران افزود: ایران هر چه بیشتر بتواند 
با کشورهای منطقه، همسایگان و مقاصد دورتر 
روابط خود را توســعه دهد به همان نسبت رشد 
اقتصادی بیشتری را به دست می آورد که این اقدام 

بسیار مهم و شایسته ای است.
وی تاکیــد کــرد: در رابطه با آمریــکای لاتین 
و کشــورهای مقصد رییس جمهوری علاوه بر 
اقتصاد از نظر فنی و حرفه ای مهم اســت؛ زیرا در 
حوزه ها مختلف پیشــرفت های علمی و تولیدی 
را تجربه کرده ایم و از ســوی دیگر این کشورها 
نیز در بخش هایی مانند تجهیزات پزشــکی به 
توانمندی هایی دســت یافته اند کــه می توانیم 

تبادلاتی را در این زمینه ها انجام دهیم.
آل اسحاق تصریح کرد: در حوزه انتقال تکنولوژی 
مسائل مربوط به پالایشگاه ها، نیروگاه های برق 
و تولیــد امکانات فراوانی به دســت آورده ایم که 
می توانیم صادرات و ارائه خدمات به کشــورهای 
آمریکای لاتین را گسترش دهیم که در شکستن 

فضای تحریمی نقش مهمی دارد.
این فعال اقتصادی خاطرنشان کرد: حضور ایران در 
کشورهای آمریکای لاتین قطعاً توسعه بسیاری را 
به دنبال دارد، از سوی دیگر توسعه روابط تجاری 
رابطه مستقیمی با و امنیت ملی و رشد اقتصادی 
دارد. وی بیان کرد: اســتراتژی دولت سیزدهم 
توســعه روابط با کشــورهای منطقه، همسایه و 
تبادلات بین المللی در حوزه اقتصادی اســت که 
می تواند تاثیر چشمگیری بر ابعاد مختلف امنیتی، 
سیاسی، فرهنگی و اجتماعی داشته باشد، البته 
این تعاملات به شــرط عملیاتی شــدن راهگشا 

خواهد بود.
آل اســحاق با تاکید بر اینکــه نمی توان حجم 
مبادلات را پیش بینی کرد، خاطرنشان کرد: آهنگ 
رشد تجارت با این کشورها را که بعضاً تا ۳۰۰ درصد 
در کشورهای دیگر رخ داده اســت، می تواند در 
توسعه و بهبود اقتصادی کشور تاثیر گذار باشد. 
عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه این روابط 
ارزآوری بسیاری برای کشور به دنبال دارد، تاکید 
کرد: حضور در کشورهای آمریکای لاتین با صدور 
خدمات فنی و مهندسی مسیر گسترده ای را به 
روی ایران می گشــاید که در حوزه های بسیاری 

تاثیر گذار خواهد بود.

خبر

مدیــرکل صنایــع خلاق 
وزارت صمــت بــا اعلام 
آمادگی جهت رفع ابهامات 
اعضای صنــف طلا گفت: 
طــرح ثبــت معامــلات 
در ســامانه جامع تجارت باهدف حمایت از تولید 
در حال اجراســت؛ این موضــوع می تواند موجب 
 شناســایی و حذف کالاهــای تقلبــی و قاچاق از

 بازار طلا شود.
محمدرضا زارع برزشــی مدیرکل صنایع خلاق و 
ورزشــی وزارت صمت پیرامون همکاری اصناف 
طلا و جواهر در فرایند ثبت معاملات ســکه و طلا، 
گفت: بحث آموزش ضوابط اجرایی تبصره 4 ماده 
۱8 و آموزش کار با سامانه جامع تجارت از چند ماه 
گذشته شروع شده است و در شهرهای مختلف در 
حال پیگیری و اجراست، طبیعتاً در فرایند اجرای 
هر قانــون جدیدی ممکن اســت به علت ناآگاهی 

برخی اعضای صنفی، مقاومت هایی صورت بگیرد.
وی در ادامه افــزود: در رابطه با الــزام قانونی ثبت 
معاملات ســکه در ســامانه جامع تجارت به نظر 
نمی رســد که اعضای اصناف در مخالفت با قانون 
بحثی داشــته باشــند؛ بلکه برخی اعضا نسبت به 
ابهامات طرح، برخی دیگر از نــکات اجرایی دچار 
اشکال هستند که برگزاری جلسات آموزشی مستمر 
و اطلاع  رسانی  های صورت گرفته در جهت کاهش 

این ابهامات بوده است.
مدیرکل صنایــع خلاق و ورزشــی وزارت صمت 
با اشــاره به همکاری مناســب اکثر اصناف طلا و 
جواهر در طــرح ثبت معاملات طــلا اضافه  کرد: 
برخی اعتقــاد دارند حرکت صنف طلا به ســمت 
مکانیزه کردن فرایندها به دلیل سنتی بودن برخی 
از آنها زمان بر است و به همین دلیل با اجرای سریع 

طرح مخالف انــد و آن را به ضرر صنف طلا و جواهر 
می دانند. زارع در ادامه گفــت: در این زمینه باید 
به این مســئله تأکید کنیم که نگرانی های مد نظر 
فعالان بازار طلا مورد توجه مسئولان وزارت صمت 
است و از این بابت نگرانی خاصی وجود ندارد، البته 
حساب آنها که کلًا در برابر قانون ایستاده اند از سایر 
اعضای صنف جداست و عواقب عدم اجرا به عهده 

آنها خواهد بود.
وی راجع به برخی انتقاد ات نسبت به اجرای طرح 
ثبت معاملات طلا و سکه افزود: طرح مسائلی مانند 
ضرر و زیان فعالان بازار، قابل اجــرا نبودن و زمان 
نامناســب اجرای این طرح، در واقع نظر شخصی 
برخی از اعضای اتحادیه است، البته وزارت صمت 
مکلف به اجرای قانونی است که توسط رئیس جمهور 
و هیئت وزیران به تصویب رســیده اســت و نباید 
از اجرای قانــون به خاطر مخالفت عــده ای قلیل 

صرف نظر کنیم؛ البته تمام ســعی خود را خواهیم 
کرد که ابهامات و نگرانی  های فعــالان بازار طلا و 

سکه برطرف شود.

هدف از شــفافیت جلوگیری از تقلب و 
حمایت از تولید است

زارع اظهار داشت: اگر افرادی در این صنف انتقادات 
و پیشنهاداتی دارند از آنان می خواهیم نظرات خود 
را جهت اصــلاح فرایند ثبت معاملات در ســامانه 
جامع تجارت ارائه دهند. تا امروز جلســات متعدد 
کارشناسی برگزار شده است و موارد مختلفی جهت 
تسهیل ثبت معاملات در سامانه صورت گرفته است.

زارع با تأکیــد بر ضرورت ایجاد شــفافیت در بازار 
طلا و سکه، گفت: ازآن جایی که این طرح به دنبال 
شفاف ســازی اســت، قطعاً تعدادی از افراد از این 
موضوع خوشنود نخواهند شــد؛ البته هدف اصلی 

تنها شفافیت و جلوگیری از عرضه سکه ها و طلا های 
تقلبی و عیار پایین است.

بازرسی میدانی از اصناف طلا و جواهر 
به صورت مستمر انجام می شود

مدیرکل صنایــع خلاق و ورزشــی وزارت صمت 
ادامه داد: طبق قانــون، اعضای صنف طلا و جواهر 
می بایست از ۲6 مهر ســال گذشته خریدوفروش 
سکه، و در مراحل بعدی طلای آب شده و مصنوعات 
طلا را در سامانه جامع تجارت به ثبت می  رساندند.

زارع درباره بازرســی های میدانی از اصناف طلا و 
جواهر ابراز کرد: به بازرســان وزارت صمت گفته 
شده است که در بازرسی های خود اقدامات تنبیهی 
انجام ندهند، در واقع تاکنون هیچ پلمب و ضبط طلا 
در مواجهه با سکه فروشان صورت نگرفته است؛ اما 
تذکراتی جهت همراهی اعضایی که هنوز در سامانه 
شــروع به ثبت معاملات نکرده اند داده شده است. 
باوجود اینکه طبق قانون اختیار برخورد با متخلفین 
برای ما وجود دارد، اما هنوز هیچ گونه اقدام سلبی 
دراین خصوص انجام نگرفته است. مدیرکل صنایع 
خلاق و ورزشی وزارت صمت تأکید کرد: طرح ثبت 
معاملات در سامانه جامع تجارت فقط جهت حمایت 
از تولید اتفاق افتاده اســت تا به وســیله شفافیت، 
کالاهای تقلبی و قاچاق شناسایی و حذف شوند تا 

راه برای کالاهای اصل و ایرانی هموار شود.
وزارت صمت پیش ازایــن نیز بر اجــرای ضوابط 
اختصاصــی گــروه کالایــی فلــزات گران بها و 
گوهرســنگ ها طلا تأکید داشــته است؛به طوری 
حفظ آرامش بازار کنار حمایــت از فعالین قانونی، 
از راهبردهای اصلی این وزارتخانه بوده است. بنا بر 
اعلام مقام مسئول وزارت صمت، اجرای طرح ثبت 
معاملات سکه و طلا در سامانه جامع تجارت تنها 
بخش کوچکی از نقشــه کلان ساماندهی و توسعه 

صنعت طلا در کشور است.

ثبت معاملات سکه و طلا در سامانه جامع تجارت الزامی است

اخطاروزارتصمتبهسکهفروشان

۳۵ محصول کشاورزی مشمول 
عوارض صادراتی شد

سرپرست وزارت جهاد لیست ۳۵ محصول را برای 
قرار گیری در فهرست پیشنهادی کالاهای صادراتی 
مشمول عوارض نیم درصد آب مجازی برای تصویب 
در هیئت وزیران اعلام کرد. فهرســت پیشنهادی 
کالا های صادراتی مشمول عوارض نیم درصد آب 
مجازی با ۳۵ عنوان اعلام شد که شامل محصولاتی 
نظیر هندوانه، گوجه فرنگی، خیار، خربزه، گرمک، 
ملون، خربزه، هویج، کنجد، لوبیا، برنج، زعفران، مرغ، 
گوشت، شیرخشک و تخم مرغ است. بر این اساس 
وزارت جهادکشــاورزی فهرست پیشنهادی اقلام 
مشــمول عوارض آب مجازی را جهت تصویب در 

هیئت وزیران به معاون اول ارسال نمود.

وعده مهم وزیر جدید صمت:
تولید مشترک و صادرات خودرو 

در راه است
وزیر جدید صمت از ارائه 8 برنامه راهبردی برای 
تصدی این وزارتخانه خبر داد. عباس علی آبادی 
در مجلس شورای اسلامی در دفاع از برنامه های 
پیشــنهادی خود برای تصــدی وزارت صمت 
گفت: دشمن با تحقق آرمان های انقلاب اسلامی 
حدود4۰ سال است که تلاش می کند بگوید که 
شما نمی توانید اما با برنامه هایی که ارائه دادم ثابت 
خواهم کرد که ما می توانیم را محقق خواهیم کرد.

علی آبادی افزود: اولین برنامه راهبردی ما تمرکز 
بر تاکید بر توســعه صنعت صادرات محور است، 
هشت استراتژی بسیار مهم در برنامه من آمده که 
در برنامه های قبلی نبوده است. به عنوان کسی که 
کف صنعت را می شناســم و هم در دولت حضور 
داشته ام، به نظرم این راهبردها استثنایی و باارزش 
اســت. امیدوارم با تاکید بر ایــن راهبردها بتوان 
بسیاری از مسائل مانند حمایت تولید مشترک با 
برندهای معتبر دنیا و... محقق شــود. وی توسعه 
زیرساخت های کشور از طریق دیپلماسی تجاری 
اقتصادی را دومین استراتژی خود برشمرد و ادامه 
داد: ما باید به سمت ساختار ژئواکونومیک حرکت 
کنیم. نمی توان از یک کشور، کالا وارد کنیم و بعد 
به همان کشور کالا صادر نکنیم. باید ارز مورد نیاز 
برای واردات را داشته باشیم، این ارز باید حاصل 

صادرات کالا یا خدمات به آن کشور باشد.
وزیر پیشنهادی صمت اضافه کرد: ما باید بتوانیم 
در بازار منطقه و روسیه، ترکیه، عراق، کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس، پاکســتان، افغانســتان، 
کشورهای CIS ارتباط ارگانیک و اقتصاد صنعتی 
برقرار کنیم تا بتوان کالاهایی کــه در آن مزیت 
نسبی بالایی داریم را به این کشورها صادر کنیم و 
در مقابل از این کشورها کالاهایی که مزیت نسبی 
بالایی دارد را بخریم. این موضوع در حوزه خودرو، 
گندم، یخچال و... وجــود دارد. همه چیز باید در 
تعامل مشترک با دنیا انجام شود. اگر با دنیا تعامل 
نداشته باشیم از همین جا دچار مشکل می شویم.

علی آبادی ادامه داد: بازآفرینی و اصلاح حکمرانی 
بخش صنعت و معــدن با تاکید بــر تنظیم گری، 
تسهیل گری و نظارت و کاهش تصدی گری و عدم 
قطعیت محیط های کلان دیگر استراتژی ما است. 
دولت باید تصدی گری را کاهش دهد، به طور مثال در 
حوزه خودرو یکی چالش ها تصدی گری است، باید تا 
جای ممکن تصدی گری را کاهش دهیم. با اعمال این 
موضوع می توان فضا را برای اعمال سیاست های بهتر 
و مدیریت بهتر و تنظیم گری آماده کرد. وی با اشاره 
به موضوع ایجاد زنجیره ارزش به عنوان راهبرد بعدی 
تصریح کرد: در بحث معدن متاسفانه ما خام فروشی 
می کنیم و هنوز زنجیره پایین دستی در بسیاری از 
بخش ها ایجاد نشده است. ما باید در حوزه پتروشیمی 
به صمت زنجیره های پایین تــر از " پلی پروپیلن " 
حرکت کنیم، نه تولید ایــن محصول. هر چند پلی 
پروپیلن ارزش افزوده بالایــی دارد، اما زنجیره های 
پایین دســتی آن ارزش بالاتری دارند. ما در حوزه 
صنایع معدنی به این موضوع تاکید بسیاری داریم و 
تلاش می کنیم افزایش بهره وری و رقابت پذیری در 

سطح بین المللی را از این طریق ایجاد کنیم.
وزیر صمت، حمایت از نــوآوری و قابلیت ارتقای 
فناورانــه را با تمرکز بر تحــول دیجیتال را دیگر 
استراتژی خود برشمرد و ادامه داد: دنیا از انقلاب 
صنعتی اول، دوم و سوم عبور کرده و حتی به زودی 
از انقلاب صنعتی چهارم نیز عبور خواهد کرد و به 
دوره انقلاب صنعتی پنجم ورود می کند. در انقلاب 
صنعتی پنجم دیگر هوش مصنوعی محور نیست و 
هوش انسانی و ارتباط ارگانیک با ربات محور است. 
ما هنوز اندر خم برقی کردن خودرو هستیم و هنوز 
خودروهایمان برقی نشده است که ما توجه جدی 
به این موضوع خواهیم داشت، زیرا این کار، اقدامی 
خوب است. ما در داخل کشور با توجه به فرصت 
های مناسب موجود و قوانین و مقررات نیازهای 

مالی این موضوع را تامین می کنیم.
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ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
امسال تا کنون بیش از ۱.4 میلیون نفر از صاحبان 
مشاغل و اصناف برای مالیات عملکرد خود اقدام 
کرده اند،  گفــت: ۵۲ درصد صاحبان مشــاغل و 

اصناف مشمول مالیات صفر شده اند.
مهدی موحدی بک نظر در مورد آخرین وضعیت 
مالیات عملکرد اصناف و مشاغل در سال ۱4۰۱ که 
در خرداد ماه تعیین تکلیف می شود، اظهار داشت: 
تا این لحظه کل صاحبان مشاغل و اصناف که به 
سامانه سازمان امور مالیاتی به نشانی درگاه ملی 
خدمات الکترونیک سازمان امور مالیاتی مراجعه 
کرده و مالیات عملکرد ۱4۰۱ آنها تعیین تکلیف 
شده اســت، یک میلیون و 49۲ هزار نفر هستند 
که از این تعداد یک میلیــون و ۲۵۳ هزار نفر در 
قالب تبصره ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم اقدام 
کرده اند یعنی مالیات آنها مقطوع شده است و ۲۳9 
هزار نفر در قالب اظهارنامه مالیاتی اقدام کرده اند 

که باید اظهارنامه آنها بررسی شود.

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت:  تا امروز 
84 درصد صاحبان مشاغل و درآمد از تسهیلات 
قانونــی تبصره مــاده ۱۰۰ قانــون مالیات های 
مستقیم استفاده کرده اند یعنی نیازی ندارند که 
اظهارنامه مالیاتی بدهند و یا دفاتر و اسناد درآمدی 
نگهداری کنند بلکه مالیات آنها قطعی شده و به دو 

شیوه نقدی و یا اقساطی می پردازند.
وی در پاسخ به این پرسش که اگر دارندگان مشاغل 
و اصناف از تبصره ۱۰۰ اســتفاده کرده باشند و در 
عین حال چند دستگاه کارتخوان و یا پایانه فروش 
داشته باشند، چه می شود، گفت:  اطلاعات مربوط 
به دستگاه های پوز و همه اطلاعات مالی صاحبان 
مشاغل در سامانه سازمان امور مالیاتی وجود دارد 
و میزان فروش و حساب های تجاری متصل به این 
دستگاه ها با فناوری های پیشــرفته سازمان امور 
مالیاتی محاسبه و بر اســاس فرمول هایی مالیات 

قطعی آنها تعیین شده است.
موحدی بک نظر گفت: هر کســی که بر اســاس 

تبصره ماد ۱۰۰ قانون مالیات اقدام کند، مالیات 
عملکرد ســال گذشــته وی قطعی می شــود و 
صاحبان اصناف و مشاغل تا آخر ۳۱ خرداد ۱4۰۲ 
فرصت دارند که از طریق ســامانه ســازمان امور 
مالیاتی اقدام کنند و ســازمان مالیاتی تصمیمی 

برای تمدید این مهلت نگرفته است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: تا امروز که 
یک هفته به آخر خرداد ماه مانده است تقریباً کمتر 
از نصف از اصناف در سال گذشته که 4 میلیون و 
4۵۰ هزار نفر بودند از طریق سامانه های سازمان 
امور مالیاتــی ثبت نام کرده انــد البته پیش بینی 
می شود تعداد دارندگان اصناف و مشاغل امسال 
بیشتر شــود بنابراین توصیه می شــود در مهلت 
باقیمانده صاحبان اصناف و مشــاغل نســبت به 
تعیین تکلیف مالیات خــود در قالب تبصره ماده 

۱۰۰ اقدام کنند.
وی همچنین در پاسخ به این پرسش که چه تعداد 
از دارندگان اصناف و مشاغل مشمول تبصره ۱۰۰ 

مالیات صفر می پردازند یعنــی در واقع مالیاتی 
نمی دهند، گفت: ۵۲ درصد از این افراد برای شان 
پیامک ارسال شده و مالیاتی نمی پردازند و فقط با 
یک بار ورود به سامانه سازمان امور مالیاتی تعیین 
تکلیف می شوند و در واقع مالیاتی هم نمی پردازند.
یکی از سیاســت های قوانین برنامه پنج ســاله 
توسعه این است که کل هزینه های جاری دولت 
از محل درآمدهــای مالیاتــی و گمرکی تأمین 
شــود و درآمدهای حاصل از فروش نفت عمدتاً 
وارد صندوق توسعه ملی شــود که به عنوان یک 
ثروت بین نســلی و درآمدی از انفــال که متعلق 
به همه نسل ها است واریز شــود و یا اینکه صرف 
ســرمایه گذاری های مولد در اقتصاد کشور شود. 
درآمد مالیاتی یکــی از پایدارترین درآمدها برای 
دولت ها به شــمار می رود و در حال حاضر سهم 
مالیات از تولید ناخالص داخلی کشــور حدود 7 
درصد اســت که باید در برنامه هفتم این رقم به 

حداقل ۲۰ درصد افزایش یابد.

بر اساس جزئیات لایحه واردات خودروهای کارکرده شرط 
تأسیس نمایندگی حذف اما دریافت تأییدیه منشأ ارز از 
بانک مرکزی، اســتاندارد و محیط زیست ضروری است. 
اواخر فروردین ماه ۱4۰۲ سرانجام پس از مخالفت هایی 
که در خصوص واردات خودروهای کارکرده وجود داشت، 
لایحه دوفوریتی واردات این خودروها به مجلس ارسال 
شد. چه کســانی می توانند خودرو وارد کنند؟ اشخاص 
حقیقی و حقوقی در لایحه آمده است ]آئین نامه اجرایی 
این ماده مشتمل بر مواردی از جمله نحوه تأمین ارز مورد 
نیاز و حمایت از تولید داخل، ضوابط فنی این خودروها و 
نحوه احراز آنها و شرایط واردات توسط اشخاص حقیقی و 
حقوقی و تعیین صلاحیت، آنها به پیشنهاد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با همکاری بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران، گمرک جمهوری اسلامی ایران، سازمان حفاظت 
محیط زیست و سازمان ملی اســتاندارد ایران تهیه و به 

تصویب هیئت وزیران می رسد.[
واردات چه خودروهایی مجاز می شود؟ واردات خودروهای 
کارکرده با عمر کمتر از پنج سال، خودروهای دارای تأییدیه 
استاندارد و محیط زیست، چگونگی تعیین ارزش گمرکی 
و محاسبه و وصول حقوق گمرکی سود بازرگانی و مالیات 
و عوارض ارزش ماشین آلات راهسازی و خودروهایی که 
ورود آنها به کشور مجاز می باشد )اعم از نو و کارکرده هر 
سال پس از بررسی مستندات قابل دسترس از جمله قیمت 
شرکت های تولیدکننده و یا قیمت نمایندگی های اصلی 
در کشورهای ثالث و یا قیمت بازار در خصوص ماشین آلات 
و خودروها )ی کارکرده( توســط وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و گمرک جمهوری اسلامی ایران تعیین خواهد شد 

و مبنای محاسبه حقوق و عوارض گمرکی قرار می گیرد.
حذف کلی تبصره 8 قانون خودرو )وصول حقوق گمرکی 
و سود بازرگانی و مالیات بر اساس ارزش نوی سال ساخت( 
حقوق ورودی خودروی سواری در ســال ۱4۰۲ مآخذ 
حقوق ورودی )حقوق گمرکی و ســود بازرگانی( خودرو 

بستگی به حجم موتور و نوع سوخت و قوای محرکه آن دارد، 
به طور مثال حقوق ورودی خودروهای بنزینی به شرح ذیل 
است: بنزینی کمتر از ۱۰۰۰ سی سی ۲۰ درصد بنزینی، 
۱۰۰۱ تا ۱۵۰۰ سی ســی، 7۰ درصد بنزینی، ۱۵۰۱ تا 
۲۰۰۰ سی ســی، 9۵ درصد بنزینــی، ۲۰۰۱ تا ۲۵۰۰ 
سی ســی، ۱۳۵ درصد بنزینی ۲۵۰۱ تا ۳۰۰۰ سی سی 
۱6۵ درصد بنزینی، بالاتر از ۳۰۰۰ سی سی، ۱7۵ درصد.

لازم به ذکر اســت واردات خودروهای بالاتــر از ۲۵۰۰ 
سی سی در زمان حاضر ممنوع است. سایر پرداختی ها در 
گمرک 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده کالاهای وارداتی 
)از جمع ارزش گمرکی و حقوق ورودی( یک درصد حقوق 
ورودی به عنوان عوارض هلال احمر، عوارض پسماند نیم 
در هزار ارزش گمرکی کالاهــای وارداتی عوارض واردات 
خودروهای بنزین سوز و هیبریدی به میزان ۱۰ درصد ارزش 
گمرکی عوارض ریالی واردات مینی بوس و اتوبوس و کامیون 
و تریلر و سواری عوارض واردات خودروهای سواری به میزان 
۵ درصد ارزش فوب در صورت واردات بدون کارت بازرگانی 
یا توسط اشخاص حقیقی ۲ درصد مالیات علی الحساب سایر 
پرداختی ها جهت واردات: هزینه استاندارد معادل 8 در هزار 
ارزش cif گواهی اسقاط خودرو جهت پلاک هر خودروی 
ترخیص شده یا یک و نیم )۱.۵( درصد ارزش خودرو )۱۰( 
درصد از ارزش گمرکی خودرو طبق سند ترخیص جهت 
شــماره گذاری )عوارض راهنمایی و رانندگی( ۳ درصد 
ارزش گمرکی به هنگام شماره گذاری هزینه نقل و انتقال 
دارایی عوارض شهرداری به هنگام پلاک بسته به نوع خودرو 
منظور از سواری شامل سواری معمولی، سواری استیشن و 
سواری کار مطابق ماده یک آئین نامه راهنمایی و رانندگی 
و اصلاحات بعدی آن )ظرفیت با راننده تا ۱۵ نفر( می باشد. 
واردات تمام خودروها در گام اول نیاز به مجوز ثبت سفارش 
وزارت صنعت، معــدن و تجــارت دارد. واردات خودروها 
مستلزم اخذ گواهی از استاندارد و محیط زیست می باشد، 

منشأ ارز واردات خودرو باید به تأیید بانک مرکزی برسد.

بر اساس اطلاعات منتشر شده بانک مرکزی، تامین ارز در 
8۰ روز اول سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل 

۲۳ درصد افزایش یافت.
به گزارش روابط عمومی بانــک مرکزی، آمار تامین ارز 
انجام شده از ابتدای سال تا تاریخ ۱9 خردادماه سال های 
۱4۰۱-۱4۰۲ نشانگر افزایش 8۳ درصدی تامین ارز 
وزارت جهاد کشــاورزی بابت تامین نهاده های دامی و 
اقلام مورد نیاز این مجموعه است. همچنین تامین ارز 
مرتبط با وزارت صمت در این بازه زمانی 4 درصد افزایش 
یافته است.در مجموع در بازه زمانی یادشده تامین ارز 
انجام شــده به ۱۳ میلیارد و 8۰۵ میلیون دلار رسیده 
است که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل افزایش ۲۳ 

درصدی تامین ارز را نشان می دهد.
یکی از مهمترین عوامل تورم را بی ثباتی نرخ ارز است. 
تجربه بسیاری از کشــورها در ثبات اقتصادی از طریق 
مداخله در تثبیت نرخ ارز نشان می دهد که سیاستگذار 
با مداخله فعال در تثبیت نرخ ارز در جهت محدود نمودن 

نوسانات باید به دنبال تبیث اقتصادی باشد.
طی سال ۱۳89 تا ۱4۰۱ میزان مداخله بانک مرکزی به 
نرخ بازار در بازار غیر رسمی بالغ بر ۵7 میلیارد دلار بوده 
است که از این رقم بیش از ۱4 میلیارد و 6۰۰ میلیون 
دلار مربوط به اسکناس و 4۲ و نیم میلیارد دلار مربوط 
به حواله بوده است. بانک مرکزی از طریق فروش بخشی 
از ارزی که دولت به او می دهد با مداخله در بازار در جهت 
کاهش نوسانات نرخ ارز عمل کرده و همچنین از افزایش 

قابل توجه پایه پولی جلوگیری می کند.
 میزان ضریب تغییرات بالای نرخ ارز در سال های گذشته 
همواره به عنوان یکی از عوامل پیــش بینی ناپذیری 
اقتصاد ایران ذکر شده است.  به عنوان نمونه در سال 97 
حدود ۳۰ درصد و در ســال ۱4۰۱ حدود ۱9.۵ درصد 

تغییر کرد و سال 9۱ هم ۲8.4 درصد شد.
با اجرای سیاســت تثبیت در طی چند ماه اخیر میزان 

تغییرات نرخ ارز در بازار غیررسمی در سه ماهه نخست 
سال ۱4۰۲ به شدت کاهش و برابر ۲.۵ درصد شده است. 
همچنین میزان ضریب تغییرات نرخ  ارز در بازار حواله 
نیما در ۳ ماهه ابتدایی سال جاری ۱.8 درصد بوده است.  
با توجه به این مسائل، سیاست تثبیت حائز اهمیت است 
چرا که ثبات در این نرخ ها باعــث افزایش پیش بینی 
پذیری روند های اقتصادی برای فعالان و سرمایه گذاران 

خواهد شد.
رقم تراز حساب جاری کشور در سال گذشته بیش از ۱۵ 
میلیارد دلار بوده است. این رقم در سال ۱4۰۰ به بیش 
از ۱۱ میلیارد دلار می  رسد و تنها در سال های 98 و 99 
این تراز منفی بوده است. روند تراز تجاری خارجی کشور 
در بلند مدت نیز نشان می دهد که به طور تاریخی کشور 

ایران دارای تراز پرداخت مثبت بوده است.
تمام ارقام خروج سرمایه از کشور مرتبط با فرار سرمایه 
نیست و بخشی مربوط به سرمایه گذاری و سپرده گذاری 
ارزی در سایر کشورهاست ولی در اصل منابع متعلق به 

کشورمان است.
صادرات بالای 4۰ میلیــارد دلار بخش غیرنفتی نیز از 
دیگر تغییرات مثبت اقتصاد ایران در ســال های اخیر 
بوده است. رشد قابل ملاحظه صادرات غیرنفتی در سال 
های اخیر  این امکان را فراهم کرده است که بدون نیاز به 
منابع حاصل از صادارت نفت بتوانیم نیازهای ارزی کشور 
را تامین کنیم.  بررسی ها نشان می دهد نرخ میانگین 
رشد نقدینگی در دهه 7۰ معادل ۲7.۱ درصد، در دهه 
8۰ معادل ۲8.۲ درصد، در سال های ۱۳9۰ تا ۱۳96 
معادل ۲6.7 درصد و از سال ۱۳97  تا ۱4۰۱ معادل  ۳۳ 

درصد بوده است.
همچنین آمارها نشانگر میانگین رشد پایه پولی ۲۳.4 
درصدی در دهه 7۰، رشد ۲4 درصدی در دهه 8۰، رشد 
۱7.8  درصدی در سال های  ۱۳9۰تا ۱۳96، رشد ۳۲.۲ 

درصدی  در سال های ۱۳97 تا ۱4۰۱ است.

52  درصد صاحبان مشاغل و اصناف مشمول مالیات صفر هستند

شرط تاسیس نمایندگی حذف شد

جزئیات لایحه واردات خودرو های کارکرده
بر اساس اطلاعات منتشر شده بانک مرکزی:

تامین ارز تولید 23 درصد افزایش یافت

گروه اقتصاد ایران وجهان
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عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک تهران 
اظهار داشــت: در بازار مســکن معاملاتی انجام 
نمی شود که کاهش جزیی نرخ ارز در آن مشهود 
باشــد. مگر اینکه افراد با علــم غیب این کاهش 
قیمت مســکن را اعلام کرده باشــند و بیشتر به 
دنبال جو روانی در بازار هســتند. ســعید لطفی 
درباره ادعاهایی مبنی بر کاهش قیمت ها در بازار 
مسکن و مطرح شــدن عدد20 درصد برای افت 
قیمت ها در این بازار اظهار داشــت: در حالی که 
معاملات خرید و فروش مسکن به حداقل ممکن 
رسیده و بازار مســکن در عمق رکورد فرو رفته، 
عده ای با چه حســاب و کتابی و بر چه اساســی 
مدعی هستند که قیمت مسکن 20 درصد کاهش 

پیدا کرده است.
وی ادامــه داد: در بازار مســکن معاملاتی انجام 

نمی شود که کاهش جزیی نرخ ارز در آن مشهود 
باشــد. مگر اینکه افراد با علــم غیب این کاهش 
قیمت مســکن را اعلام کرده باشــند و بیشتر به 
دنبال جو روانی در بازار هستند. عضو هیات مدیره 
اتحادیه مشــاوران املاک تهران گفت: البته در 
این روزهای رکورد بازار مســکن، عده ای که نیاز 
فوری به پول دارند، دارایی خــود از جمله ملک 
را با زیر قیمت به فروش می رسانند اما این موارد 

نادر هستند. 
لطفی با تاکید بر اینکه بازار مسکن به شدت ترسو 
است، افزود: بازار مســکن، بازار ترسویی است از 
این رو به محض ریزش قیمت ها، معاملات متوقف 
می شود اما باید توجه داشت فرایند ساخت مسکن 
یک دوره حداقل دو ساله است و ریزش چند روزه 
و جزئی قیمت دلار نمی تواند در قیمت تمام شده 

ساخت مســکن و افزایش قیمت ها در این مدت 
زمان اثر قابل توجهی بگذارد.

وی با بیان اینکه تمام مناطق 22گانه تهران درگیر 
رکورد هستند، گفت: در این شرایط در منطقه 5 
تهران بیشترین معاملات خرید و فروش مسکن 
انجام می شود چراکه این منطقه متراژ متفاوتی 
از واحدهــا را دارد و هم واحــد 50 متری و هم 
واحد بالای 150 متری در این منطقه وجود دارد 
و منطقه جذابی محسوب می شود اما نوع رکورد 
در منطقه یک تهران متفاوت از سایر مناطق است. 
این منطقه متعلق به لاکچری نشــین ها است و 
خریداران برای خرید ملک معطل فروش دارایی 
برای افزایش قدرت خریــد نمی مانند البته این 
منطقه هم درگیر رکورد اســت اما جنس رکورد 

آن متفاوت است.  

رئیس اتحادیه تهیه و توزیع  گوشــت گوسفندي 
تهران گفت: دامدار، دام را مــال خود مي  داند و 
مي خواهد در بازار بهتر عرضه کند. تا عید قربان 

شاهد افزایش قیمت گوشت قرمز خواهیم بود.
علي اصغر ملکي، رییس اتحادیــه تهیه و توزیع 
گوشت گوسفندي در رابطه با گراني مجدد گوشت 
قرمز در بازار گفت: هر ساله نزدیک به عید قربان 
شاهد افزایش دام و گوشت قرمز هستیم. دامداران 

دام خود را عرضه نمي کنند که باعث کاهش عرضه 
در میادین شده اســت و با قیمت بیشتر به دست 
مشتري مي رسانند. علت اصلي گراني گوشت در 

کشور به گراني دام برمیگردد.
وي پیرامون عدم نظارت بر فروش دام خاطر نشان 
کرد: نظارت وجود دارد؛ اما ما نمي توانیم به دامدار 
براي فروش دام خود زور بگوییــم. دامدار، دام را 
مال خود مي داند و مي خواهد در بازار بهتر عرضه 

کند. تا عید قربان شــاهد افزایش قیمت گوشت 
قرمز خواهیم بود.

رئیس اتحادیه تهیه و توزیع  گوشــت گوسفندي 
تهران قیمت دام زنده شهرســتان هــا را 1۷0 
هزار تومان اعــلام کرد و گفت: قیمت گوشــت 
قرمز 1۶0 تا 1۶5 هزار تومان بارگیري مي شود 
 که مغازداران با 12 درصد ســود باید به دســت 

مشتري برسانند.

رییــس هیــات مدیــره اتحادیــه سراســری 
مرغــداران تخم گــذار میهــن از کاهش قیمت 
تخم مــرغ درب واحدهای تولیــدی ۴0 درصد 
زیر نــرخ مصــوب خبــر داد و گفــت: قیمت 
 مصوب تخم مــرغ بســته بندی ۳0تایی تعیین 

و اعلام شد.
»حمیدرضــا کاشــانی« دربــاره تعیین قیمت 
مصــوب تخــم مــرغ بســته بندی ۳0 تایــی، 
افــزود: قیمــت مصــوب هــر کیلوگــرم تخم 
مــرغ درب واحدهای تولیدی ۴۷ هــزار و ۳00 
تومان تعیین شــده بــود که اکنــون فروش هر 
 کیلوگــرم تخم مرغ بــه 2۷ تا 2۸ هــزار تومان 

رسیده است.
رئیــس هیــات مدیــره اتحادیــه سراســری 
مرغداران تخم گذار میهن اظهار داشــت: علاوه 
بر کاهش مصرف به دلیل گرم شــدن هوا و دپو 
محصــول در واحدهــای تولیدی باعث شــده 
 که تولیدکننــدگان روزانه ۷0 میلیــارد تومان 

ضرر ببینند.

وی تصریح کرد: با خنک شدن هوا مصرف افزایش 
می یابد؛ بنابراین باید تولید حفظ شود تا در ۹ ماه 
سال با کمبود روبرو نشــویم. کاشانی گفت: اگر 
گله های مرغ تخم گــذار در اثر زیان مداوم حذف 
شوند حداقل 10 تا 1۴ ماه طول می کشد تا گله 
جدیدی وارد چرخه تولید شــود که این پروسه 
زمان بر می تواند کاهش تولیــد داخلی را در پی 

داشته باشد.
رئیس هیات مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
تخم گذار میهــن از اعلام قیمــت مصوب تخم 
مرغ بسته بندی ۳0 تایی خبر داد و گفت: قیمت 
تخم مــرغ بســته بندی ۳0 تایی بــا درب 11۸ 
هزار و ۶50 تومــان و بــدون درب 115 هزار و 
 ۶50 تومان برای تحویل در مراکز عرضه تعیین 

شده است.
وی با بیان اینکه تخم مرغ فله ای و بســته بندی 
۳0 تایی ۹0 درصد بازار داخلی را تأمین می کند، 
افزود: این تعیین قیمت از سوی اتحادیه سراسری 
مرغداران تخم گذار میهن تنها برای تخم مرغ های 

بســته بندی ۳0 تایی اســت و قیمت دیگر تخم 
مرغ های بسته بندی را شامل نمی شود. کاشانی 
اظهار داشــت: تعیین قیمت برای جلوگیری از 
هرگونه سوءاستفاده احتمالی برخی فروشندگان 
کــه ایــن محصــول را باقیمت هــای بالاتری 

می فروختند، منظور شده است.
رئیس هیات مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
تخم گذار میهــن تصریح کرد: تخــم مرغ های 
بسته بندی شده باید دارای تاریخ تولید و انقضا، 
کاملًا ســالم و بدون ترک خوردگی، شکستگی و 

آلودگی باشد.
وی بیان کرد: تخم مرغ های بسته بندی 20 تایی، 
12 تایی و ۹ تایی تنها 10 درصد سهم بازار را در 
اختیار دارند که توســط شرکت های بسته بندی 
به بــازار عرضــه می شــوند و ایــن محصولات 
شــامل قیمت گذاری مصوب نیســتند. کاشانی 
گفت: شــرکت های بســته بندی تعیین کننده 
 قیمت های تخم مرغ های بسته بندی ۹ تا 20 تایی 

هستند.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
تاکید کرد: صادرات غیر نفتی ایران به ونزوئلا در 
سال قبل با رشد ۴1۶ درصدی به 11۸ میلیون و 
102 هزار دلار رسید، تجارت با ونزوئلا بیش از این 
مورد انتظار است. سید روح اله لطیفی همزمان با 
سفر رئیس جمهور به سه کشــور ونزوئلا، کوبا و 
نیکاراگوئه اظهار داشت: در سال 1۴01 بیش از ۴۹ 
هزار تن کالای غیر نفتی به ارزش 11۸ میلیون و 
101 هزار و ۸۳2 دلار به ونزوئلا صادر شده که این 
میزان ۴1۶ درصد نسبت به سال قبل تر افزایش 
داشته، در این سال صادراتی به کوبا و نیکاراگوئه 

انجام نشده است.
وی افزود: واردات کشــورمان از کشور ونزوئلا در 
سال 1۴01 حدود ۸ تن به ارزش ۸1۶ هزار دلار و 
از کشور کوبا حدود 1۸۸ تن به ارزش 11 میلیون 
و ۸5۸ هزار دلار بوده، اما در ده سال اخیر از کشور 
نیکاراگوئه هیچ کالایی به ایران به صورت مستقیم 
وارد نشــده و از ایران نیز کالای غیر نفتی به این 

کشور صادر نشده است.
سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه 
تجارت خانه صنعت، معدن و تجــارت ایران در 
خصوص تجارت ایــران با ونزوئــلا گفت: عمده 
کالاهای غیر نفتــی صادراتی ایــران به ونزوئلا، 

خودرو، لوازم یدکی و بدنه، محصولات شیلاتی، 
شــیرینی و شــکلات، رب گوجه فرنگی، روغن 
موتور، مــواد شــیمیایی، دارو و واکســن، کود، 
شــوینده ها، پوشــاک، صنایع دســتی، کاشی 
و ســرامیک، انواع لولــه و پروفیل، شــیرآلات، 
ماشــین آلات ریخته گــری، تراکتــور، تانکر، 
ســرنگ و لوازم الکترونیکی بوده و واردات سال 
گذشــته از این کشــور به ایران اجــزا و قطعات 
 وســایط نقلیه هوایی و تجهیــزات الکترونیکی

 بوده است.
وی افزود: صادرات ایران به ونزوئلا از زمان دولت 
نهم و دهم افزایش یافت و در ســال ۹2 به 120 
میلیون و ۶2۶ هزار دلار رســید ولــی در دولت 
یازدهم مسیر کاهشی را در این امر شاهد بودیم 
تا جایی که در سال ۹۶ به ۳۶۳ هزار رسید، اما در 
سال پایانی دولت دوازدهم مجدداً به 11۹ میلیون 
دلار رسید و در سال 1۴00 مجدداً با کاهش، 2۳ 
میلیون دلار کالا صادر شد و در سال 1۴01 با رشد 
۴1۶ درصدی به بیش از 11۸ میلیون دلار رسید.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
در خصوص تجارت با کوبا گفت: تا ســال ۹1 به 
صورت محدود اما ســالانه کالای ایرانی به کوبا 
صادر می شد اما از ســال ۹2 تا سال ۹۶ صادراتی 

به این کشور انجام نشده و فقط ۶0 هزار دلار در 
ســال ۹۷ صادرات صورت گرفتــه و مجدداً بعد 
از آن تا کنــون صادراتی به کوبا اتفــاق نیفتاده، 
اما واردات از کوبــا که عمدتــاً دارو و تجهیزات 
پزشکی است در ســال های مختلف انجام شده، 
که بالاترین میزان آن در 12 سال گذشته در سال 
 ۹۷ با ۶0 هزار تن به 21 میلیون و 215 هزار دلار 

رسیده است. 
لطیفی در خصوص تجارت بــا نیکاراگوئه گفت: 
متأســفانه جمهوری اســلامی ایران هیچ گونه 
واردات کالا و صادراتی )غیــر نفتی( در یک دهه 
گذشته با نیکاراگوئه نداشته که امیدواریم با سفر 
رئیس جمهور به این کشــور شــاهد آغاز تعامل 

تجاری با نیکاراگوئه باشیم.
وی افزود: در چارچوب سیاســت ورود یا توسعه 
روابط تجــاری و اقتصادی دولت ســیزدهم به 
بازارهای بکر و جدید، منطقــه ای و بین المللی 
همراه با رویکرد چندجانبه گرایی، ســفر رئیس 
جمهــوری بــه آمریکای لاتیــن بــا برنامه ها و 
گفتگوهای مد نظر، می تواند علاوه بر دستاوردهای 
سیاسی، در توســعه روابط تجاری و اقتصادی و 
صادرات خدمات فنی و مهندسی نقش سازنده ای 

ایفا کند.

مشــاور وزیر راه و شهرســازی گفت: با کمک قانون 
ساماندهی بازار مســکن، ابزارهایی در اختیار دولت 
قرار می گیرد که استفاده از آن به کاهش قیمت زمین 
و مسکن منجر شود و با این کار دولت در تلاش است تا 
هم در میدان، هم با کمک فناوری و هم ابزارهای قانونی 

به ساماندهی بازار مسکن و اجاره اقدام کند.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، سیدجواد سادات 
در تشریح برنامه های کنترل بازار اجاره افزود: نزدیک 
به یک سال است که در دولت مردمی سیزدهم کنترل 
بازار اجاره در دستور کار است که برنامه های مختلفی 
داشت و شامل تهیه طرح ساماندهی بازار مسکن بود 
که با همراهی نمایندگان مجلس به تصویب رسید و 
امیدواریم که شورای نگهبان نیز همکاری لازم را داشته 
باشد تا به این روش بتوانیم کمک قابل توجهی به مردم 

در این خصوص داشته باشیم.
وی ادامــه داد: محور دیگــر اقدام برنامــه کنترل و 
ساماندهی بازار مسکن، ساماندهی بنگاه های مشاوران 
املاک بــود، طبق آخریــن اقداماتی کــه مربوط به 
ساماندهی بنگاه های مشاوران املاک می شود مربوط 
به دهه ۸0 است که نهایتاً به اعطای توکن، کد رهگیری 
و ثبت قراردادها شد که عملاً در دهه ۹0 ساماندهی بازار 
مشاوران املاک رها شده بود. با توجه به اینکه این صنف 
بزرگ ترین صنف به شمار می روند بیشترین تخلفات 

را داشــتند که تلاش کردیم تا اخلال گرانی را که در 
پوشش بنگاه های مشاوران املاک اثرات نامطلوبی را 

بر بازار زمین و مسکن دارند را از گردونه خارج کنیم.
وی توضیح داد: با توجه به پیچیدگی املاک مسکونی و 
زمین اثرات اقداماتی که در دستور کار برای ساماندهی 
قرار گرفته است اجرای این قانون زمانبر خواهد بود. اما در 
عین حال امیدی که در بدنه جامعه پیش آمده و اتحادیه 
و اتاق اصناف نیز پای کار آمدند نویدبخش اثربخشی این 

طرح که مراحل تصویب را می گذارند در آینده است.

الزام بنگاه های فاقد کدرهگیری به اخذ 
جواز رسمی و کد فعالیت

مشاور وزیر راه و شهرســازی گفت: بنگاه های مشاور 
املاکی که دارای جواز و کد رهگیری است و حق الزحمه 
را رعایت می کنــد، نرخ گذاری خــارج از عرف انجام 
نمی دهد، مقررات گذاری هــای دولت را همچون 25 
درصد افزایش سقف اجاره بها در تهران و 20 درصد در 
مراکز استان ها را رعایت می کنند بنگاه هایی هستند 
که بازوی دولت در اجرای طرح ســاماندهی هستند 
و مورد پذیرش جامعه و دولت به شــمار می روند. اما 
بنگاه های مشــاوران که املاکی مجوز و جواز کسب 
ندارند مورد قبول نیســتند. بنابراین با حمایت اتاق 
اصناف و اتحادیه ها که کمک به جــواز گرفتن و کد 

رهگیری می کنند مورد پذیرش ما به شمار می روند.
وی تصریح کرد: بخشی از اقدامات ایجابی دولت مربوط 
به مشاوران املاک و بخشی مربوط به اخلال گران کلان 
می شوند که با اهداف پولشویی سرمایه خود را به بازار 
مســکن آورده اند و احتکارکنندگان مسکن به شمار 
می روند. به عنوان نمونه در شهر جدید پردیس افرادی 
هستند که چند صد ملک را تحت اختیار خود گرفته اند 
با اقدامات ایجابی باید مسکن خود را به بازار فروش و یا 

اجاره هدایت کنند.

سیاست احداث شهرهای جدید سرریز 
جمعیت کلانشهرها به آن شهرهاست

سادات افزود: سیاســت دولت ها در احداث شهرهای 
جدید سرریز جمعیت کلانشهرها به آن شهرها و نه 
احتکار واحدهای مســکونی برای گران فروشی بود و 
به همین دلیل نیز دولت ها تــلاش کردند تا خدمات 
زیربنایی را به آن شهرها ارائه بدهند. هم اکنون احتکار 
زمین در شهرهای جدیدی همچون پردیس، پرند و 
هشتگرد، فولادشــهر موضوع دلالی را در این شهرها 
رواج داده که عرضه و تقاضای مسکن را به هم زده است 
و سبب شده تا اجاره بها در شهری همچون پردیس برای 
مردم سنگین شود. بنابراین این اقدامات راهکاری است 

تا بازار مسکن ساماندهی شود.

سخنگوی اقتصادی دولت 
با اشــاره بــه اینکه تلاش 
دولت این است که هم به 
مهار تورم و هم رشد تولید 
کمک کند گفــت: کمک 
می کنیم که تنگنای تامیــن مالی تولیدکنندگان 
کاهش پیدا کند و همزمان هر دو سیاست را پیش 
ببرد. احســان خاندوزی - ســخنگوی اقتصادی 
دولت - در ابتدای نشســت خبری هفتگی خود با 
بیان اینکه بسته مهار تورم و رشــد تولید با برنامه 
زمانبندی ابلاغ شده و از اردیبهشت تا امروز هفته ای 
یک جلسه در حضور معاون اول رئیس جمهوری در 

این زمینه برگزار می شــود، اظهار کرد: امیدواریم 
اتفاقاتی که در هدف گذاری تورم صورت می گیرد 
و مشخصا هدف گذاری 25 درصدی رشد نقدینگی 
برای امسال هم اجرایی شود که در دوماه اخیر این 
میزان 2.1 درصد بوده و حدود 0.2 درصد نسبت به 

مدت مشابه سال قبل کاهش یافته است.
وی افزود: تلاش دولت این است که بتواند همزمان 
بین دو هدفی کــه رهبری انقلاب اعــلام کردند 
توازن ایجاد کند و هم به مهار تورم و هم رشد تولید 
کمک کند. کمک می کنیم که تنگنای تامین مالی 
تولیدکنندگان کاهش پیــدا کند و همزمان هر دو 

سیاست را پیش ببرد.
خاندوزی با اشاره به تازه ترین گزارش بانک مرکزی، 
رشــد کارگاه های بزرگ صنعتی در سال 1۴01 را 

۹.۶ درصد اعلام کرد و گفت: از 2۴ شاخص بزرگ 
صنعتی 2۳ شــاخص نشــانگر به حرکت درآمدن 
بخش صنعت اســت و بیشترین رشــد مربوط به 
تولید وسایل نقلیه موتوری است. هم چنین صنایع 
تولید ماشین آلات و تجهیزات نیز سال قبل به طور 

میانگین 1۷.5 درصد رشد داشته است.
سخنگوی اقتصادی دولت یادآور شد: صنایع غذایی 
کشور اگر چه در نیمه اول سال قبل صنایع غذایی 
در بهار ۷.۴ و در تابستان 5.۴ درصد کاهش را تجربه 
کردند  ولی در نیمه دوم سال ورق برگشت و در پاییز 
۷.۶ و در زمستان 15 درصد رشد مثبت را در صنایع 

بزرگ غذایی شاهد هستیم.
وی ادامه داد: بانک جهانی نیــز در گزارش جدید 
خود رشد اقتصادی ایران در پاییز را ۴.۷ درصد اعلام 

کرده که مؤید روند رو به رشــد اقتصاد ایران است. 
خاندوزی اظهار کرد: طبــق گزارش بانک مرکزی 
رشد اقتصادی کشور در پاییز گذشته با نفت 5.۳ و 

بدون نفت ۴.5 درصد بوده است.
وزیر اقتصاد همچنین تاکید کرد: سال گذشته سهم 
مردم و نیازهای مصرفی و تســهیلات خرد حدود 
15.۴ درصد از کل تســهیلات بــود.  ۸۴.۶ درصد 
تسهیلات شبکه بانکی نیز به تولیدکنندگان کشور 
و صاحبان کسب و کارها پرداخت شد. سخنگوی 
اقتصــادی دولت با بیــان اینکه اقتصــاد ایران در 
حال خروج از چاله ســرمایه گذاری منفی اســت، 
گفت: گزارش های مراجع رسمی کشور از افزایش 
سرمایه گذاری و تشــکیل سرمایه نشانگر آن است 
که بخش واقعی اقتصاد ایران در حال خروج از چاله 

رکودی سال های 1۳۹۷ به بعد است.
وی ادامه داد: امیدواریم با مجموعه سیاست.هایی 
که امسال در نظر گرفته شــده در کنار همتی که 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان انجام خواهند داد 
این خروج با ســرعت بهتری ادامه یابد. خاندوزی 
با بیان اینکه سال گذشته ســهم مردم و نیازهای 

مصرفی و تسهیلات خرد حدود 15.۴ درصد از کل 
تســهیلات بود، اظهار کرد: ۸۴.۶ درصد تسهیلات 
شبکه بانکی نیز به تولیدکنندگان کشور و صاحبان 
کسب و کارها پرداخت شده و تسهیلات خرد بدون 
ضامن نیز از بهمن 1۴00 تا پایان اردیبهشت امسال 
به 1 میلیون و ۸50 هزار نفر بدون ضامن پرداخت 

شده که معادل ۶۷ هزار میلیارد تومان است.
سخنگوی اقتصادی دولت یادآور شد: بر اساس آمار 
خزانه داری کل کشور، دولت از منابع بانک مرکزی 
استقراض نکرد اما توانست پرداخت های عمرانی را 
۹0 درصد رشد دهد. این در حالی است که بخش 
عمده پرداخت های عمرانی در گذشته بصورت اوراق 
صورت می گرفت ولی اکنون ســهم اوراق کاهش 
یافته و ســهم پرداخت های نقدی بــه پیمانکاران 

افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه رشــد نقدینگــی در دو ماه اخیر 

نسبت به مدت مشابه ســال قبل کمتر شده است، 
تاکید کرد: در دو ماهه اول ســال جاری، نرخ رشد 
نقدینگی معادل 2.1 درصد شــد. این رشد در دو 
ماهه اول سال ۹۸ در ۳.1 درصد قرار داشت که در 
دو ماهه اول سال 1۳۹۹ به 5 درصد رسید و در دو 
ماهه اول سال 1۴00 عدد ۳.۶ درصد را تجربه کرد 
و نهایتاً در دو ماهه اول ســال 1۴01 به 2.۳ درصد 

رسید.
خاندوزی ادامــه داد: با این روند براورد می شــود 
هدف گــذاری صورت گرفتــه برای کاهش رشــد 
نقدینگی به 25 درصد در پایان امسال محقق شود. 
همچنین با مجموع اقدامات و سیاست های دولت 
در زمینه تــورم تولیدکننده روند کاهشــی آن در 
اردیبهشت امسال ادامه یافت و تورم نقطه به نقطه 
تولیدکننده با کاهش ۸.۳ درصدی به ۳2.۴ درصد 

رسید.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

اقتصاد از چاله سرمایه گذاری منفی خارج شد

کاهش تنگنای تامین مالی تولید

معاملات مسکن به حداقل رسیده  است

افزايش قیمت گوشت قرمز تا عید قربان

فروش تخم مرغ ۴۰ درصد زير نرخ مصوب

صادرات ۱۲۰ میلیون دلاری ايران به ونزوئلا

اخلال گران بازار زمین و مسکن شناسايی می شوند

هزینه های تولید کاهش یابد 
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان 

نظام بانکی بخصوص در بخش خصوصی بدون توجه به سیاست های کلی تنها به نفع خود عمل می کند. 
منابع در اختیار بخش مولد قرار نمی گیرد و دلالان برای بخش هایی غیرمولد مانند خودرو، مسکن، طلا، 
ارز و سکه از آن استفاده می کنند و جولان می دهند. این در حالی است که جامعه به دنبال منابعی برای 

حمایت از تولید است تا با کمک به اقشار آسیب پذیر، فقر را در کشور کاهش دهند. 
نکته مثبت این است که عزم دولت بر اتمام طرح های نیمه تمام و توسعه زیرساخت ها، تولید و صادرات 
است. از دوران تصدی ریاست قوه قضاییه توسط آیت الله رئیسی تاکنون تعداد بسیار زیادی کارخانه و 

بنگاه اقتصادی به خط تولید بازگشته اند. این اتفاق نشان می دهد عزم دولت برای توسعه جدی است.
اگر طرح مالیات ستانی و به عبارتی طرح مالیات از عایدی سرمایه از بخش های غیرمولد که سهم بالایی 
در اقتصاد کشور پیدا کرده اند، موفق اجرا شود، دلالی دیگر سودی نخواهد داشت. در این راستا مجموعه 
سرمایه های این بخش غیرمولد به بخش تولید در صنایع کوچک منتقل شده و تولید به رونق می رسد.

اخذ مالیات از بخش غیرمولد می تواند نقدینگی را به بخش تولید هدایت کند. این شرایط در صورتی 
تحقق خواهد یافت که عزم جدی برای اجرای این طرح در مجموعه نظام به خصوص دولت وجود داشته 
باشد. در غیر این صورت بخش غیرمولد ســوار بر اقتصاد خواهد ماند و تولید همچنان از روند جهانی 

عقب خواهد ماند.
این در حالی است که می توان با پیاده سازی سیاست های اقتصاد مقاومتی، می توان به هدف مهار تورم و 
رشد تولید دست یافت. دولت برای افزایش سرمایه گذاری باید از فرار مالیاتی جلوگیری کند. فرار مالیاتی 
عمدتاً مربوط به بخش غیرمولد و به ویژه در فضای مجازی اســت. حجم اقتصاد ما بیش از هفت برابر 
تولید ناخالص داخلی است. با ابزاری همچون پایش تراکنش های پولی و مالی می توان از فرار مالیاتی 
جلوگیری کرده و فعالیت های غیر مولد را سرکوب کرد. همچنین باید کارآفرینان و فعالان اقتصادی 

تشویق شوند تا اشتغال آفرینی و درآمدزایی داشته باشند.
نکته دیگری که بسیار حائز اهمیت است اینکه باید قطعا از زیر سلطه دلار خارج شویم. حتي در حال 
حاضر کشــور هاي کوچک اطراف ما با اقتصاد هاي کوچک نیز قرارداد هاي پولي و چند جانبه منعقد 
مي کنند و دلار را از اقتصاد خود خــارج کرده اند. در حالي که ما هنوز در اقتصــاد همه چیز را با دلار 

مي سنجیم. بنابراین باید قطعا دلار و یورو را از زندگي و اقتصاد حذف کنیم.
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فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات خبرداد؛
اجرای بیش از ۱۵۰کیلومتر فیبرکشی دریایی اتصال 

جزایر خلیج فارس
وزیرارتباطات وفناوری اطلاعات گفت: بیش از ۱۵۰ کیلومتر فیبرکشی دریایی 

برای اتصال جزایر همیشه ایرانی خلیج فارس انجام شده است.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات در یکی از پیامرسان های بومی 
گفت: یکی از اقدامات ۲۰ ماه گذشــته، اتصال جزایر همیشه ایرانی خلیج فارس 
از طریق فیبر نوری به ســرزمین اصلی اســت تا هموطنان عزیز در این جزایر از 
ارتباطات پایدار و با کیفیت برخوردار شوند که برای این کار بیش از ۱۵۰ کیلومتر 
فیبرکشی عمدتاً دریایی و با استفاده از توان شرکتهای دانش بنیان داخلی انجام 

شده است.
گفتنی اســت، طرح عملیاتی اتصال فیبر نوری جزایر ابوموســی تنب کوچک 
و تنب بــزرگ به بندر لنگه به طــول ۱۲۰ کیلومتر انجام واتصــال فیبر دریایی 
جزیره کیــش وهندورابی به طــول ۳۰ کیلومتر با تــلاش متخصصان و تحت 
 حمایــت ونظارت شــرکت ارتباطــات زیر ســاخت در روز جهانــی ارتباطات 

به بهره برداری رسید.
همچنین از دستاوردهای این طرح عملیاتی می توان به افزایش بیش از ۱۰ برابری 
سرعت وظرفیت و اجرای آن با هزینه کم نسبت به مشابه خارجی، رونق وشکوفایی 
جهت سرمایه گذاری، اتصال امن و پایدار و عبور از ارتباط رادیویی پر اختلال در 

شرایط بد جوی ورطوبت جزایر سه گانه اشاره کرد.

۱۰۷ طرح فناوری به دانشگاه های علوم پزشکی سپرده شد
معاون تحقیقــات و فناوری وزارت بهداشــت به طــرح های فناورانــه واگذار 
شــده به دانشــگاه ها اشــاره کرد و گفت: ۱۰۷ طرح فناوری به دانشگاه های 
علوم پزشکی ســپرده شــده اســت، هیچ طرحی نباید از قلم بیفتد. به گزارش 
معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت، دکتر یونس پناهی در نشســت 
مجازی معاونین تحقیقات و فناوری دانشــگاه های علوم پزشکی کشور با تاکید 
مضاعف بر تولیــد علم و فناوری، رشــد تولید و مرجعیت علمــی، تصریح کرد: 
 انتظار می رود معاونیــن تحقیقات و فناوری شــتاب تولید علــم را مورد توجه 

ویژه قرار دهند.
وی افزود: نمودارهای شــاخص تولید علم به رغم اینکه نشــان دهنده شتاب در 
تولید علم کشور اســت ولی باید به روند رشد و شــتاب تولید علم در منطقه نیز 
توجه داشته و بر اســاس آن برنامه ریزی مدون انجام داد. همانگونه که هر جا که 
خواسته ایم و اراده شده، هدف محقق شده اســت اینجا هم باید تمام توان کشور 

به کار گرفته شود.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت، با تاکید بــر اینکه اصلاح روندهای 
نادرســت باید در اولویت قرار گیرد، تصریح کرد: توجه به نیروی انسانی در این 
فرآیند می تواند مثمرثمر باشد. ضمن اینکه مباحث حمایت مالی نیازمند آشنایی 

با قوانین و زیرساخت هاست.
پناهی با ذکر این نکتــه که هدف فعال ســازی هیات علمی خاموش نیســت، 
یادآور شــد: بلکه هدف ما رشد کشور اســت و برای رســیدن به این مهم باید 
مشارکت همه جلب شــود. باید آن عضو هیات علمی هم تمایل داشته باشد در 
غیر اینصورت تمام تلاش ها موقتی خواهد بود. ولی در این راه شایســته اســت 
افرادی که تلاش می کنند از سوی معاونین دانشگاه ها و وزارت بهداشت حمایت 
شوند. همینطور مشکلات و زیرساخت ها شناسایی و حل شــوند. باید دید چرا 
 عضو هیــات علمی یا مرکز تحقیقاتی یا برخی پژوهشــگاه ها در طول ســنوات 

خاموش بوده اند.
وی با بیان اینکه مقوله فناوری از ابتدا جزو برنامه های دولت سیزدهم قرار داشت 
است، تصریح کرد: طی ســال های گذشــته به رغم منابع محدود توجه ویژه ای 
به مسئله فناوری سلامت معطوف شده اســت چه از جهت برگزاری رویدادهای 
فناورمحور یا تکمیل زیســت بوم فناوری و چه از طریق دادن امتیاز ارزشیابی و 

بودجه تمام توان به کار گرفته شده است.
وی در ادامه به طرح های فناورانه واگذار شــده به دانشگاه ها اشاره کرد و اظهار 
داشت: ۱۰۷ طرح فناوری به دانشگاه سپرده شده است، هیچ طرحی نباید از قلم 

بیفتد، انتظار می رود همه در زمان تعیین شده انجام و اجرا شود.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت در خصوص ارزشــیابی دانشگاه ها 
و مراکز تحقیقاتی علوم پزشــکی تصریح کرد: ارزیابی دانشــگاه ها باید سالانه 
بازبینی شود قابل قبول نیســت یک فرمت ارزیابی ۲۰ سال لحاظ شود. هر سال 
موضوعات و محورهای مختلفی حائز اهمیت اســت، ضمن اینکه پیشرفت علم 
 و ابزارهای نوین در دســترس قــرار می گیرد که می تواند مســیرهای جدیدی 

را ایجاد کند.
پناهی بر ضرورت حضور معاونین تحقیقات دانشــگاه ها در هیات جذب تاکید و 
عنوان کرد: پیگیری هایی انجام شده تا معاونین تحقیقات و فناوری دانشگاه ها در 
هیات جذب صاحب کرسی شوند البته در حال حاضر مشورت های لازم از سوی 
معاونین به اعضای هیات جذب داده می شــود ولی شایسته است که به صورت 

رسمی کرسی اختصاص داده شود.

تسهیلات ریالی کمیته امداد برای حمایت از دانش بنیانها
کمیته امداد امام خمینی )ره( در راستای ایجاد مشاغل خرد و خانگی تا سقف سه 
میلیارد ریال، تسهیلات ارزان قیمت برای خرید تجهیزات فناورانه از شرکت های 
دانش بنیان و خلاق در اختیار مجریان طرح های اشتغال مورد حمایت و راهبران 

اشتغال این نهاد قرار می دهد.
در زمینه خرید ماشین آلات ساخت داخل از شرکت های دانش بنیان مورد تایید 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری نیز تا سقف ۹۰ 
درصد قیمت محصول، تسهیلات ترجیحی با نرخ چهار درصد و یک سال تنفس 
در اختیار مجریان طرح های اشتغال، راهبران شغلی و کارفرمایان معرفی شده از 

سوی کمیته امداد امام خمینی)ره( اعطا می شود.
شرکت های دانش بنیان و خلاق همچنین در ازای به کارگیری تمام وقت هر یک از 
متقاضیان مورد حمایت کمیته امداد امام خمینی)ره( در مشاغل تخصص محور، 
بسته های تشویقی شامل تسهیلات قرض الحســنه تا سقف هزار و ۵۰۰ میلیون 
ریال )با بازپرداخت هفت ســاله(، حق بیمه سهم کارفرما )تا سقف ۰.۲۳ حداقل 
دســتمزد با مبنای ۳۰ روز کارکرد در ماه به مدت دو سال( و کمک هزینه دوره 

آموزش تخصصی از طرف کمیته امداد امام خمینی)ره( دریافت می کنند.
در راستای توسعه کسب و کار راهبران پیشران نیز امکان عقد قرارداد با شرکت 
های دانش بنیان و فناور و اخلاق دارای صلاحیت حرفه ای به عنوان راهبران شغلی 
کمیته امداد و ارائه خدمات حمایتی و پشتیبانی در قالب ارائه تسهیلات پشتیبان 
به راهبران تا سقف ۴۰ میلیارد ریال، پرداخت هزینه آموزش تخصصی تا سقف 
۱۰۰ میلیون ریال و پرداخت کمک هزینه شــرکت در نمایشــگاه های محلی و 
منطقه ای تا سقف مبلغ ۶۰ میلیون ریال در ازای مشارکت در راه اندازی کسب و 

کارهای کوچک افراد مورد حمایت فراهم شده است.
کمیته امــداد امام خمینــی)ره( همچنین تا ســقف مبلغ ۴۰ میلیــارد ریال، 
تسهیلات ترجیحی به شــرکت های دانش بنیان، خلاق و نوآور برای حمایت از 
توســعه طرح های حوزه نوآوری اجتماعی ناظر بر حل آســیب های اجتماعی 
 و طرح هــای محرومیــت زدا با قابلیــت حل بحــران های شــدید منطقه ای 

پرداخت می کند.

اخبار

معاون علمــی و فناوری رئیس 
جمهور گفــت: حــوزه علم و 
فنــاوری دو عملکــرد خاص 
در مناطق محــروم دارد؛ یکی 
استانداردسازی اشتغال و تولید 
و دیگری به صرفه ســازی اشــتغال های کوچک و تولید 
های کوچک است. روح الله دهقانی فیروزآبادی در مراسم 
افتتاحیه اولین دوره نمایشــگاه فناوری ها و محصولات و 
محرومیت زدایی که با حضور عارف نوروزی رئیس ســتاد 
اجرایی فرمان امام، مرتضی بختیاری رییس کمیته امداد امام 
)ره( در مصلی تهران برگزار شد، اظهار کرد: این حرکت ملی 
که تحت عنوان آبادیران شروع می شود در حقیقت یک هم 
راستایی و همراهی جمعی همه نهادهای دولتی و غیردولتی 
فعال در آبادانی ایران و مناطق محروم با فناوری و علم برای 

آبادانی کشور است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
افزود: حوزه علم و فناوری دو عملکــرد خاص در مناطق 
محروم دارد؛ یکی استانداردسازی اشتغال و تولید و دیگری 
به صرفه سازی اشتغال های کوچک و تولید های کوچک که 
با یکدیگر حرکت مبارکی را ایجاد می کند و امیدواریم مردم 
ثمره بیش از ۲۰ سال تاکید مصرانه حضرت آقا در موضوع 
علم و فناوری در همه دولت ها و شرایط را در زندگی و سفره 

شان ببینند.
دهقانی فیروزآبادی خاطرنشــان کرد: مناطق دورافتاده 
 مــا در ظرفیتهای ســرزمینی محروم نیســتند بلکه در 
ظرفیت ها بسیار بکر و دست نخورده بوده و از نظر ظرفیت 

های انسانی نیز به واسطه یک زندگی سالم و پاک از انرژی و 
توان خوبی برخوردار هستند؛ به طور مثال در محلات کمتر 
برخوردار تهران جوان های ۱۵، ۱۶ و ۲۰ ســاله به واسطه 
عدم دسترسی به آموزش کشف نشــده اند ولی سرشار از 
استعدادهای بی نظیر هســتند. بنابراین مناطق محروم 
ثروت های ســرزمینی و ظرفیت های کشف نشده انسانی 
دارد. آنچه که منطقه محــروم را محروم کرده، محرومیت 

در توجه است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان کرد: این رویداد 
می خواهد توجه شــرکت های دانش بنیان ذیل دستگاه 
ها و نهادهای حاکمیتی را به کانون فرصت های انسانی و 
سرزمینی متصل کند و یقین داریم شرکت های دانش بنیان 
فعالیت های خوبی را در حوزه های آموزش و پرورش، غذا 
و کشاورزی، سلامت، معدن و بازار در مناطق محروم ایجاد 
خواهند کرد که انشاالله این اقدامات چشمگیر و خیره کننده 

خواهد بود.
در همین رابطه کمیته امداد امام خمینی )ره( در راستای 
ایجاد مشــاغل خرد و خانگی تا سقف ســه میلیارد ریال، 
تســهیلات ارزان قیمت برای خرید تجهیزات فناورانه از 
شرکت های دانش بنیان و خلاق در اختیار مجریان طرح 
های اشــتغال مورد حمایت و راهبران اشتغال کمیته قرار 

می دهد.
در زمینه خرید ماشین آلات ساخت داخل از شرکت های 
دانش بنیان مورد تایید معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری نیز تا ســقف ۹۰ درصد 
قیمت محصول، تسهیلات ترجیحی با نرخ ۴ درصد و یک 
سال تنفس در اختیار مجریان طرح های اشتغال، راهبران 
شغلی و کارفرمایان معرفی شده از سوی کمیته امداد امام 

خمینی)ره( اعطا می شود.

شــرکت های دانش بنیان و خلاق همچنیــن در ازای به 
کارگیری تمام وقت هر یک از متقاضیــان مورد حمایت 
کمیته امداد امام خمینی)ره( در مشاغل تخصص محور، 
بسته های تشویقی شامل تسهیلات قرض الحسنه تا سقف 
هزار و ۵۰۰ میلیون ریال )با بازپرداخت هفت ساله(، حق 
بیمه سهم کارفرما )تا سقف ۰.۲۳ حداقل دستمزد با مبنای 
۳۰ روز کارکرد در ماه به مدت دو سال( و کمک هزینه دوره 
آموزش تخصصی از طرف کمیتــه امداد امام خمینی)ره( 

دریافت می کنند.
در راستای توسعه کسب و کار راهبران پیشران نیز امکان 
عقد قرارداد با شرکت های دانش بنیان و فناور و اخلاق دارای 
صلاحیت حرفه ای به عنوان راهبران شغلی کمیته امداد و 
ارائه خدمات حمایتی و پشتیبانی در قالب ارائه تسهیلات 
پشتیبان به راهبران تا ســقف ۴۰ میلیارد ریال، پرداخت 

هزینه آموزش تخصصی تا ســقف ۱۰۰ میلیــون ریال و 
پرداخت کمک هزینه شــرکت در نمایشگاه های محلی و 
منطقه ای تا سقف مبلغ ۶۰ میلیون ریال  در ازای مشارکت 
در راه اندازی کسب و کارهای کوچک افراد مورد حمایت 

فراهم شده است.
کمیته امداد امام خمینی)ره( همچنین تا سقف مبلغ ۴۰ 
میلیارد ریال، تسهیلات ترجیحی به شرکت های دانش بنیان، 
خلاق و نوآور برای حمایت از توسعه طرح های حوزه نوآوری 
اجتماعی ناظر بر حل آســیب های اجتماعی و طرح های 
محرومیت زدا با قابلیت حل بحران های شدید منطقه ای 
پرداخت می کند. نخستین دوره نمایشــگاه فناوری ها و 
محصولات محرومیت زدا در راســتای اجرای برنامه ملی 
آبادیران از ۲۳ خردادماه به مدت سه روز از ساعت ۹ تا ۱۷ در 
محل مصلای بزرگ امام خمینی )ره( تهران برگزار می شود.

اولین دوره نمایشگاه فناوری ها و محصولات و محرومیت زدایی افتتاح شد

اشتغالزایی دانش بنیان ها در مناطق محروم
News kasbokar@gmail.com

شــرکت های دانش بنیان ایرانی در نمایشگاه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات امارات )GITEX( که طی روزهای 
۲۳ تا ۲۶ مهر مــاه ۱۴۰۲ در امارات برگزار می شــود 
حضور می یابند. به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، 
شــرکت های ایرانی با حمایت صندوق نوآوری در این 

نمایشگاه شرکت می کنند.

نمایشگاه جیتکس به عنوان بزرگ ترین رویداد فناوری 
اطلاعــات خاورمیانه شــناخته می شــود. حوزه های 
تخصصی برگزاری این نمایشگاه هوش مصنوعی، شهر 
هوشمند، امنیت ســایبری، انرژی، سلامت، متاورس، 
فین تک، حمل و نقل، فناوری آموزش، تلکام و بلاکچین 

اعلام شده است.

علاقه مندان جهت حضور در این نمایشگاه می توانند 
ghazal.inif. با مراجعه به ســامانه غزال بــه آدرس

ir ثبت نام کنند و جهت اطلاعات بیشــتر با شــماره 
۰۲۱۶۶۵۶۱۴۶۶ داخلــی ۱۰۷ تماس بگیرند. مهلت 
ثبت نام در این نمایشگاه تا دهم تیر ۱۴۰۲ خواهد بود.

یکی از برنامه هــای صندوق نوآوری و شــکوفایی در 

راستای کمک به توســعه بازار صادراتی شرکت های 
دانش بنیــان، حمایــت از حضور این شــرکت ها در 
نمایشــگاه های دائمی خارجــی و نیــز حضــور در 
نمایشــگاه های معتبر بین المللی به دو صورت حضور 
https://cbd.inif.ir/( مســتقل و برپایی پاویــون

international-exhibition( است.

گروهی از محققان بین المللی مدعی شــده اند رکورد 
جدید ســرعت انتقال داده برای فیبر نوری استاندارد 
ابداع کرده اند که ضخامت آن کمتر از موی انســان و 
حاوی ۱۹ هسته است. تمام ترافیک اینترنت جهان از 
طریق فیبرهای نوری با ضخامت ۱۲۵ میکرون جابه جا 
می شوند و به این ترتیب قاره ها، مراکز ذخیره داده، برج 
های مخابراتی موبایل، ایستگاه های زمینی ماهواره و 
البته خانه و کسب وکارها را بهم مرتبط می کنند. برای 
توضیح بهتر ضخامت این فیبرها باید اشــاره کرد قطر 

یک موی انسان ۱۲۰ میکرون است.
در همین راســتا گروهی از محققان اســترالیا، ژاپن، 
ایتالیا و هلند از فیبر نوری حامل ۱۹ هســته استفاده 
کردند که هر هســته قادر به ارسال ســیگنالی برای 

انتقال داده با سرعت ۱.۷ پتابیت برثانیه)Pbit/s( در 
کابل به طول ۶۷ کیلومتر بود. این رکورد معادل فراهم 
 کردن اینترنت پرســرعت ۱۰ میلیون خانه با ظرفیت 

کامل است.
هرچند از لحــاظ فنی رکورد ســریع تریــن فرایند 
انتقال داده در ســال ۲۰۲۲ میلادی توسط محققان 
اسکاندیناویایی با رقم ۱.۸۴پتابیت برثانیه ثبت شده، 
اما مدت زمان زیادی طول می کشــد تا فناوری به کار 
رفته در آن وارد مرحله عملیاتی شود. سیمون گروس 
از دانشگاه مک کوایر در ســیدنی می گوید: چند دهه 
تحقیق درباره فیبرهای نوری در سراسر جهان سبب 
شده این صنعت مرزهای انتقال داده از طریق فیبرهای 
جداگانه را وســیع تر کند و محققان از رنگ ها و قطب 

های مختلف، نور هماهنگ و ترفندهــای دیگر برای 
دستکاری نور استفاده می کنند.

کلید دستیابی به این ســرعت انتقال داده، یک تراشه 
شیشه ای است که در فیبر نوری به کار می رود. تراشه 
مذکور در دانشگاه مک کوایر ســاخته شده و مطابق 
استانداردهای جهانی براســاس اندازه فیبر است و به 
این ترتیب به راحتی و بدون ایجاد تغییرات وسیع در 

زیرساخت به کار گرفته می شود.
گروس در این باره می گوید: ما یک تراشــه شیشه ای 
فشــرده ابداع کردیم که الگوی راهنمای موج با کمک 
چاپ لیزری سه بعدی روی آن هک شده بود. این امر 
سبب می شود سیگنال ها به ۱۹ هسته جداگانه فیبر 
با میزان یکسان خســارت وارد شوند. روش های دیگر 

هســته های کمتری دارند و در نتیجــه نور هدر رفت 
نیز بیشتر می شود و کارآمدی سیستم انتقال کاهش 

می یابد.
بیشتر فیبرهای نوری فعلی دارای یک هسته هستند 
که چند ســیگنال نوری را حمل می کنــد. این بدان 
معنا اســت که ســرعت آنها به چند ترابیــت برثانیه 
محدود است. البته می توان ضخامت فیبرهای نوری 
را افزایش داد، اما میزان انعطاف پذیری آنها کاهش می 
یابد و تغییر دادن شــان نیز پر هزینه تر است. به گفته 
محققان کابل نوری ابداعی راه حلی ایده آل برای انتقال 
جریان بیشتر داده با هزینه کمتر است. آنها همچنین 
 معتقدند فیبر با ۱۹ هســته در حــوزه های مختلف 

کاربرد دارد.

به دنبال اضافه شدن قابلیت تماس تصویری به برخی از 
پیام رسان های داخلی، به تازگی قائم مقام مدیرعامل 
یک پیام رســان داخلی از افزایش ۴۰ درصدی تعداد 
تماس صوتی و تصویری در این پیام رســان خبر داده 

است.
 پس از فیلتر شــدن برخی پیام رسان  های خارجی در 
چندین مرحله و طی ســال های گذشــته، مهاجرت 
کاربران ۵۰ میلیونی به پیام رســان های دیگر از جمله 
نمونه های مشــابه خارجی و داخلی آغاز شــد. امکان 
پرداخت از طریق پیام رسان های بومی از مواردی بود 
که نسبت به پیام رسان های خارجی، برای این ابزارهای 
داخلی برتری ایجاد می کرد. اکنون برخورداری از امکان 
تماس صوتی و تصویری برای پیام رسان های بومی هم 
می تواند ویژگی دیگری باشد که کاربران را به استفاده 

از این ابزارها تشویق کند.
در همین راســتا پیام رســان های داخلــی به دنبال 
رضایت کاربــران از خدمات خود در تلاش هســتند 
این قابلیت ها را ایجاد کنند و این روند ادامه داشــت 
تا زمانی که چند پلتفرم خارجی از اواخر شهریور سال 

گذشته محدود شده و حمایت دولت از پیام رسان های 
داخلی بیش از گذشته شد به گونه ای که در آیین نامه 
حمایت از کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال بخش های 
 حمایتی خوبی برای رشد و توســعه سکوهای داخلی 

در نظر گرفته شد.
تا اینکه پاییز ســال گذشــته خبری به نقــل از وزیر 
ارتباطات مبنی بر فراهم شــدن امکان تماس صوتی و 
تصویری از سه پیام رسان ایرانی با اپراتورهای تلفن ثابت 
و همراه منتشر شد و وی پس از مدتی اعلام کرد که در 
راستای گلایه برخی کاربران ساکن کشورهای دیگر که 
تمایل به برقراری ارتباطات بــا اعضای خانواده بودند، 
تماس صوتی و تصویری باکیفیت در ســه پلتفرم های 
ایرانی ایجاد شــده و در طی این مدت افراد زیادی از 
اعضای کابینه گرفته تا تجار و دوستان و... برای برقراری 
ارتباط تصویری در سفرهای خارجی، از سرویس تماس 
تصویری پلتفرم های داخلی استفاده کرده که تجربه 

آنها نیز رضایت بخش بوده است.

او تأکید کــرد کــه ارتباط صوتــی و تصویــری در 
پیام رسان های کشور برقرار است و روزانه چند میلیون 
تماس تصویری و صوتی انجام می شود. در نهایت مقرر 
شــد به منظور تســهیل ارتباطات مردم در ایام نوروز 
ترافیک چهار پیام رسان و دو نرم افزار ارتباط تصویری 
با همکاری اپراتورها از تاریخ اول تا چهاردهم فروردین 

رایگان شود.
به دنبال اجرای این اقدام آمارهای رسمی منتشر شده 
از سوی مسئولان حاکی از رشد میزان استفاده مردم از 
پیام رسان های داخلی بود و در بازه زمانی درنظر گرفته 
شــده به صورت متوســط  حدود ۴.۸ میلیون تماس 
صوتی و تصویری مجموعا در بســتر پیام رسان های 
داخلی روبیکا، بله، آیگپ و ســروش پلاس انجام شده 
اســت. در همین رابطه به تازگی، امین تجملیان، قائم 
مقام مدیرعامل یک پیام رسان داخلی با انتشار پستی 
در یک شبکه اجتماعی داخلی اظهار کرد: تعداد تماس 
صوتی و تصویری پیام رسان بله در هفته اخیر با حدود 

۴۰ درصد رشد به ۷۰۰ هزار تماس روزانه رسیده است.
وی افزود: این پیام رسان ایرانی از کاربران نظرسنجی 
می کند. نظرسنجی پس از هر تماس به ما در افزایش 
کیفیت تماس کمک می کند. از سوی دیگر و همزمان با 
ایام حج، برقراری تماس اینترنتی در عربستان سعودی 
محدودیت هایــی دارد و حجاج  ایرانی بــرای ارتباط 
تصویری و صوتی با داخل ایران، نیازمند اســتفاده از 
پیام رسانی هستند که قابلیت ارسال و دریافت کد ورود 

در عربستان را داشته باشد.
بنابرایــن یک پیام رســان ایرانی در زمینــه رفع این 
مشــکل تلاش کرده اســت و حجاج مــی توانند در 
عربســتان وارد این پیام رسان شــوند و از طریق آن 
تماس چندرســانه ای با کیفیت با داخــل ایران و نیز 
حجاج دیگر در عربســتان برقرار کنند. گفتنی است 
امکان برقراری تماس با کیفیت بــه صورت گروهی و 
چند نفره هــم به صورت همزمان در این پیام رســان 
وجود دارد که می تواند بــرای هماهنگی بین اعضای 
 کاروان یــا عوامــل کاروان با یکدیگر مورد اســتفاده

 قرار گیرد.

خشکســالی های اخیر به همراه تفاوت فاحش بهره وری در 
کشــاورزی محیط باز و شــیوه های گلخانه ای و سایه بانی، 
اســتقبال متخصصان و دولتمردان ســیزدهم به این نوع 
کشاورزی را به ویژه برای کشت صفی جات  پر آب بر افزایش 
داده اســت. ایران از مناطق خشــک و نیمه خشک که آب 
حیاتی ترین منبع آن در تامین امنیت غذایی به شمار می رود 
و درست به همین دلیل است که حرکت به سوی سبک های 
کشاورزی کم آب بر و پر بهره ضروری است. کشت در شرایط 
کنترل شده گلخانه با کاهش چشمگیر مصرف آب و انرژی، 
برداشت چندبرابری و پایداری بیشتر نسبت به محیط باز، 

ضمن حفظ منابع ملی ارزشمند، اشتغال و درآمدزایی بسیار 
بالاتری برای کشــاورز به همراه دارد. این نوع کشاورزی به 
طور جدی مورد تاکید دولت ســیزدهم نیــز قرار گرفته به 
طوری که معاون وزیر جهاد کشــاورزی در نیمه دوم سال 
گذشته اعلام کرد: دولت برای تسهیل کردن ورود کشاورزان 
و ســرمایه گذاران به کشــت گلخانه ای تا سقف ۸۰ درصد 
هزینه ایجاد گلخانه را در قالب تســهیلات دنبال می کند. 
محمدمهدی برومندی گفته این تسهیلات با هدف توسعه این 

نوع کشاورزی و البته با تاکید بر گلخانه های تابع اقلیم در قالب 
طرح های بلندمدت تعریف شده است و سالانه حدود ۲ تا سه 
هزار هکتار به گلخانه های کشور اضافه می شود. این رویکرد 
در استان فارس نیز به خوبی نمود داشته است و در حالی که 
تا سال ۱۴۰۰ در فارس تنها ۶۰۷ هکتار گلخانه در این استان 
راه اندازی شده بود، در یک و نیم سال گذشته از استقرار دولت 
ســیزدهم بیش از هزار و ۴۰۰ هکتار گلخانه جدید اجرایی 
شده است. به گفته مجتبی دهقان پور رییس سازمان جهاد 

کشاورزی استان فارس، افزایش بهره وری و صرفه جویی در 
مصرف آب، استفاده بهینه از نهاده های تولید و کاهش ریسک 
تولید از مزایای تولید در فضای گلخانه ای است. همچنین او 
می گوید میزان تولید در کشاورزی گلخانه ای نیز۱۰ تا ۱۲ برابر 
بیشتر است. با استفاده از این سامانه اتوماسیون علاوه بر اینکه 
گلخانه دار می تواند بر شرایط اقلیمی گلخانه خود از راه دور نیز 
نظارت کند، کنترل تجهیزات نیز خودکار انجام می شود به 
گونه ای که با افزایش دما فن روشن می شود و در صورت ثبت 
رطوبت بالا همراه با سنجش دیگر مولفه ها پنجره های گلخانه 

باز می شود تا رطوبت اضافی تخلیه شود.

با حمایت صندوق نوآوری صورت می گیرد؛

حضور دانش بنیان ها در بزرگ ترین رویداد فناوری اطلاعات خاورمیانه

اینترنت پرسرعت برای ۱۰میلیون خانه؛

ثبت رکوردی جدید در سرعت انتقال داده با فیبر نوری خیلی نازک

آمار تماس صوتی و تصویری پیام رسان های داخلی 

افزایش بهره وری گلخانه ها با اعتماد به دانش بنیان ها
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کشاورزي

بحران آب هر روز داســتان تازه اي را 
براي بخش كشــاورزي رقم مي زند. 
همين چند ماه پيش بود كه اين بحران 
باعث ممنوعيت كشاورزي در استان 
كرمان شد. مدتي بعد از آن يك عضو 
كميســيون انرژي مجلس خبر مي دهد كه ۱۲ يا ۱۳ استان 
ديگر هم در صف ممنوع كردن فعاليت هاي كشاورزي به دليل 
بحران آب هستند. بحراني كه احتمالا در آينده بسيار نزديك 
باعث شود تا كشاورزي در استان اصفهان و برخي از استان هاي 
مركزي كشور هم ممنوع شــود اما چند روزي است كه بحث 
جديدي به گوش مي رســد و آن ممنوع شدن كشت برنج در 
برخي از استان هاي كشور اســت. وزارت جهادكشاورزي در 
بخشنامه اي، كشت برنج در ۱4 اســتان كشور را ممنوع اعلام 
كرد. اين تصميم اگرچه با هدف مديريت بهتر منابع آبي كشور 
و رعايت الگوي كشت اجرا مي شود اما با اما  و اگرهايي نيز همراه 
است. برنج بعد ازگندم يكي از اصلي ترين منابع غذايي ايرانيان 
است و البته متهم رديف اول هدررفت آب در كشور. محصولي 
استراتژيك كه طي ساليان گذشته بدون رعايت الگوي كشت 
براي رسيدن به خودكفايي در هرنقطه اي از كشور سردرآورد. 
حالا براي رفع بخشــي از دغدغه هاي آبي كشور و شروعي در 
رعايت الگوي كشت محصولات كشــاورزي با توجه به شرايط 
آب وهوايي هر منطقه، وزارت جهادكشاورزي بخشنامه اي صادر 

و در آن كشت برنج در ۱4 استان را ممنوع اعلام كرده است. 

   ممنوع و محدود كردن سطح كشت
به گفته عليزاده شــايق؛ دبير انجمن برنج ايران اين بخشنامه 
به همه ســازمان هاي كشاورزي اســتان هايي كه كشت برنج 
مي كنند ابلاغ شده است و البته به استان هاي مازندران، گيلان 
و گلستان نيز اعلام كرده اند كه سطح زيركشت را محدود كنند. 
دبير انجمن برنج با اشاره به اين موضوع كه از حدود يك ونيم 
ميليون تن برنج توليدي كشور بيش از نيمي از آن در سه استان 
شمالي و مابقي هم در ۱۳ استان ديگر كشت مي شود، مي گويد:  
متاسفانه به دليل تغيير شرايط اقليمي و بارش هاي كم و مبارزه 
با بحران كم آبي كه كشور با آن دست وپنجه نرم مي كند، كشت 
برنج در اين استان ها يا محدود يا ممنوع شده است. اما در اين 
بين عليزاده شايق نگران طرح خودكفايي كشور در توليد برنج 
است و معتقد است كه دولت بايد براســاس افزايش توليد در 

سطح برنامه ريزي كند و كشاورزان نيز بيش از اين توقع كشت 
نداشته باشند زيرا به زيركشت بردن بيش از حد مجاز نتيجه اي 

جز خشكسالي و سيل دربر ندارد. 

   مهار آب هاي سرگردان
به گفته دبير انجمن برنج خودكفايــي در توليد بايد از طريق 
افزايش عملكرد در واحد سطح و كاهش ضايعات صورت گيرد، 
نه اينكه سطح زيركشت را بدون درنظر گرفتن عواقب منفي آن 
افزايش دهيم. وي مشكل كم آبي را تاسف بار مي داند و مي گويد: 
اگر تامين آب به درستي صورت مي گرفت و آب هاي سرگرداني 
كه به دريا مي رود مهار مي شد، اكنون شاهد خسارات در مزارع 
برنج نبوديم. عليزاده در ادامه زيركشت رفتن بيش از حد مجاز 
را يكي از معضلات كشت برنج مي داند و مي گويد: سطح مجاز 
براي كشت برنج در كشــور بيش از 5۲0 تا 5۳0 هزار هكتار 
نمي تواند باشــد درحالي كه در حال حاضر 600 هزار هكتار 
كشت شده و اين امر مشــكلات كم آبي و خشك شدن اراضي 

شاليكاري را در پي داشته است. 

   حمايت از كشاورزان
عضو كميسيون كشــاورزي مجلس هم درباره مصوبه وزارت 
جهادكشــاورزي مبني بر ممنوعيت ۱4 استان از كشت برنج 
معتقد اســت جدا از وزارت صنعت كه به دليل واردات بي رويه 
برنج وزيــر آن كارت زرد گرفت، وزارت جهاد كشــاورزي هم 
بايد پاســخگوي اين واردات باشــد. به گفته سيدرضي نوري 
ممنوعيت كاشت برنج راه حل مقابله با كم آبي نيست و دولت 
بايد كشاورزان را حمايت كند و معيشت مردم را درنظر گيرد. 
اين نماينده مجلس در گفت وگو با مهر به اين موضوع اشــاره 
كرده است كه با اين ممنوعيت، كشت برنج فقط در استان هاي 
شمالي صورت خواهد گرفت و ما هم قبول داريم كه در شمال 
كشــور ظرفيت توليد به اندازه كافي وجود دارد اما در مقابل 
با اين ميزان برنج وارداتي كه هرســاله شاهد هستيم، كشاورز 
شمالي چه بايد كند؟ به گفته نوري بايد در مناطقي كه كشت 
برنج انجام مي شود با برنامه ريزي و مديريت صحيح مقدار برنج 

برداشتي را مديريت كنيم. 

   پرداخت خسارت
اما در اين بين دســتغيب، ديگر عضو كميســيون كشاورزي 

مجلس با ممنوعيت كشت برنج يا محدود كردن آن موافق است 
و بردن كشت برنج و ديگر محصولات پرمصرف آبي را به نقاطي 
كه سنخيت بيشــتري با آن محصول و شرايط آب و هواي اش 
دارد، تصميمي خوب و منطقي مي داند اما معتقد اســت بايد 
حواس مســئولان به جبران خســارتي كه از اين تغييرات به 

كشاورزان وارد مي شود، باشــد. به گفته اين نماينده مجلس 
كشت محصولات استراتژيك متناسب با شرايط آب وهوايي و 
اقليم منطقه تحت كشت كار بسيار ارزشمندي است كه وزارت 
جهاد كشاورزي بايد با برنامه ريزي دقيق به اين امر دست پيدا 
كند. وي با اشاره به اين موضوع كه فقط برنج جزو محصولات 

آب بر نيست، ادامه مي دهد: ذرت هم هست؛ ذرت 8 برابر گندم 
مصرف آب دارد كه البته لازم است براي اصلاح كشت چنين 
محصولاتي وضعيت معشيتي كشــاورزان را هم درنظر گرفت 
و بهتر است در گام اول خسارت ناشي از تغييركشت را هم به 

كشاورزان پرداخت كرد. 

»كسبوكار«ازراهکارجديدصرفهجوييآبگزارشميدهد

ممنوعيت کشت برنج در 14 استان

آلودگي محصولات كشــاورزي از جمله 
موضوعاتي است كه هر چند مدت يك 
بار بر سر زبان ها مي افتد و بعد از چندي 
به فراموشي سپرده مي شود. موضوعي 
كه تاكنون بارها و بارها تكرار شده اما هنوز 
ريشه كن نشده است. اخيرا استفاده گسترده از سموم، هورمون ها و 
مواد شيميايي در محصولات كشاورزي و غذايي در ايران حساسيت 
ســازمان هاي مختلف از جمله ســازمان حفاظت محيط زيست، 
وزارت كشاورزي، سازمان حفظ نباتات و ديگر ارگان هاي مرتبط را 
برانگيخته است. درحالي كه طبق برنامه پنجم توسعه، دولت ايران 
مكلف شده بود توليد محصولات كشاورزي ارگانيك را به ۲5 درصد 
برساند، اكنون ميزان توليد اين محصولات همچنان زير پنج درصد 
است. كميسيون كشاورزي مجلس با اعلام اين آمار اعلام كرده كه 
دولت در اين زمينه از برنامه مصوب عقب مانده است و اكنون بايد با 
برنامه ريزي بهتر و استفاده از امكانات به اهداف برنامه پنجم دست 

يابد. 

   عدم حمايت دولت
حبيب برومند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
در گفت وگو با »كسب و كار« با تاكيد بر اين موضوع كه تكاليف تعيين 
شده برنامه پنجم توسعه براي دستگاه هاي اجرايي در توليد محصولات 
ارگانيك كشاورزي به طور كامل محقق نشده و كشور در اين زمينه عقب 
است، مي گويد: بر اساس اهداف برنامه پنجم توسعه، بايد ۲5 درصد از 
محصولات كشاورزي توليدي كشور ارگانيك باشد درحالي كه عملكرد 
موجود زير پنج درصد است. به گفته اين عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس اگرچه وزارت جهاد كشــاورزي معتقد است تعيين تكليف 
۲5 درصدي توليد محصولات ارگانيك براي كشــور در برنامه پنجم 
بلند پروازانه بوده اما مجلس بر اين باور است كه در سايه برنامه ريزي و 
بهره گيري هدفمند از امكانات اين مهم دست يافتني است. اين نماينده 
مجلس در ادامه با اشاره به اين موضوع كه يكي از مسائل مهم در حوزه 
توليد محصولات ارگانيك بهره مندي محصول از كدينگ و نشان خاص 
ارگانيك پس از تاييد مراحل توليد و كيفيت محصول است كه حوزه 
تحقيقات كشاورزي عهده دار آن است و بايد نظارت و توسعه فعاليت ها 
در اين بخش افزايش يابد، ادامه مي دهد: با توجه به سخت بودن چرخه 
توليد محصول ارگانيك و محدوديت هاي متعدد آن، كالاي توليدي 
تفاوت قيمت با ســاير محصولات دارد كه اين مهــم بايد در جامعه 

فرهنگ سازي و از آن حمايت هاي قانوني و عرفي شود. 

    احداث آزمايشگاه براي سنجش سلامت غذا
وي با اشاره به اين موضوع كه كشور در توليد محصولات ارگانيك 
بسيار عقب است، مي گويد: از آنجا كه چرخه توليد اين محصولات 
دشوار است، قيمت تمام شــده آن تفاوت آشكاري با قيمت ساير 
محصولات خواهد داشت، بنابراين لازم اســت دولت از توليد اين 
محصولات حمايت كند. عضو كميسيون كشاورزي مجلس همچنين 
خواهان تقويت امكانات آزمايشگاهي در كشور براي سنجش مواد 
غذايي پرمصرف از حيث پسماندهاي شيميايي و سمي و حمايت 

و تقويت مباحث پيشگيرانه در چرخه توليد در عرصه كشاورزي 
و بهداشت شــد. به گفته برومند، يكي از موضوعات مهم در حوزه 
سلامت محصولات كشــاورزي نظارت دقيق بر مديريت مصرف 
پساب ها در عرصه كشــاورزي است كه بايد با وســواس بالا اين 
پساب ها از نظر اســتانداردهاي ميكروبي و شيميايي و سنجش 
ميزان فلزات سنگين و موادشيميايي و ميكروبي رصد شود. نماينده 
مردم بيله سوار و پارس آباد در ادامه با بيان اينكه ما در حوزه توليد 
محصولات ارگانيك امروزه با مشــكلاتي مواجه هســتيم، گفت: 
زماني كه كشاورز و باغدار به سمت توليد محصولات سالم و ارگانيك 
مي رود دو اتفاق مي افتد؛ اول اينكه توليد محصولات كم شده و به 
اين صورت درآمد توليد كنندگان نيز كاهش پيدا مي كند و دومين 
مساله شكل ظاهري محصولات ارگانيك است كه با توجه به اينكه 

بازار پسندي اين محصولات كمتر از محصولات غير ارگانيك است، 
بنابراين بايد تفاوت قيمتي در بازار بــراي محصولات ارگانيك و 

غيرارگانيك قائل شد.
 

   فراموشي قول هاي وزارت جهاد كشاورزي
وي در رابطه با محصولات ارگانيك نيز معتقد است: توليد محصولات 
ارگانيك يكي از ضروريات امروز صنعت كشاورزي كشور به حساب 
مي آيد. كاري كه سال ها پيش دنيا به سمت آن حركت كرده و با علم 
به اينكه موجب كاهش بيماري ها مي شود از آن استقبال كرده اند. 
به گفته اين نماينده مجلس، درسال هاي اخير در كشور ما نيز بحث 
محصولات ارگانيك مطرح بوده و وزراي وقت جهاد كشاورزي نيز 
در اين باره قول هايي داده اند اما متاسفانه به طور جدي دنبال نشده 

است و همين امر باعث شده افراد محدودي در زمينه محصولات 
ارگانيك فعاليت كنند. اين عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي با اشاره به راهكارهاي ارائه شده از طرف مجلس، مي گويد: 
تنظيم برنامه هاي مشخص، ســبدهاي حمايتي، تغيير قيمت در 
محصولات ارگانيك، تعيين مكان مشخص براي محصولات ارگانيك 
در فروشگاه ها، اطلاع رساني، تبليغ و فرهنگ سازي در بين مردم 
راهكارهايي براي افزايش توليد و مصرف محصولات ارگانيك از جمله 
راهكارهاي ارائه شده است.  نماينده مردم بيله سوار و پارس آباد معتقد 
است كه سلامت محصولات غذايي از حيث افزودني هاي غيرمجاز 
نبايد دستخوش افراط و تفريط باشد بلكه دستگاه هاي متولي نظير 
سازمان غذا و دارو، استاندارد، جهاد كشاورزي، وزارت بهداشت و 
درمان، حفظ نباتات و دامپزشكي بايد عمل به قانون را سرلوحه كار 

خود قرار دهند. وي ادامه مي دهد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي براساس قانون موظف است ليستي از مواد غذايي مضر براي 
سلامتي نظير نوشابه هاي گاز دار و بسياري از خوراكي هاي حاوي 
مواد افزودني زيان بار را تهيه كند و بر اساس قانون تنظيم بخشي 
از مقررات مالي دولت، ماليات و عوارض ويژه براي آن وضع شود تا 
كم كم بستر حذف آنها از چرخه توليد مهيا شود. اين عضوكميسيون 
كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي تاكيد مي كند: 
قانون سازمان استاندارد كه با نقدهاي متنوعي در كميسيون هاي 
مختلف مجلس مطرح است بايستي از حيث مقوله سلامت مواد 
غذايي با جامعيت و وسعت بيشتري ديده شود و يكي از انتظارات از 
اين قانون اين است كه حدود دقيق وظايف دستگاه هاي متولي در 

سلامت و امنيت غذايي با شفافيت تعيين و دنبال شود. 

لزومشفافسازيقانونيدرسلامتوامنيتغذايي

تلاشي براي توليد محصولات ارگانيك نمي شود
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كار و 
كارآفرین

معاون توســعه روســتايي و مناطق 
محــــــــروم رئيس جمهــوري، از 
تمايل ايــن معاونــت بــراي انعقاد 
قرارداد همكاري با ســازمان آموزش 
فني وحرفه اي براي آموزش روستاييان 
و همچنين پرداخت وام به كارگاه هايي كه در مناطق روستايي 
تاسيس می شود، خبر داد.  سيدابوالحسن رضوي در حاشيه 
بازديد از كارگاه آموزشي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در گفت وگو با »كسب وكار« بيان كرد: مسئولان 
سازمان آموزش فني و حرفه اي بايد مناطق و روستاهايي را كه 
قابليت ايجاد كارگاه هاي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در آن وجود دارد را شناســايي كند تا ما بتوانيم 
براســاس يك برنامه جامع، آموزش هاي بازارمحور را به آنها 

ارائه دهيم. 
وي با بيان اينكه تعريف بازار فــروش براي محصولاتي از اين 
دست از اهميت بســيار زيادي برخوردار است، پيشنهاد كرد: 
با تعريف بازار فروش از سوي ســازمان فني وحرفه اي، با اين 
ســازمان براي آموزش روســتاييان قرارداد همــكاري امضا 
مي كنيم. اين مقام مســئول با بيان اينكه ايــن طرح بايد به 
طرحي ملي بدل شــود، افزود: اگر تعهدات سازمان آموزش 
فني وحرفه اي كشور در اين زمينه شــفاف و مشخص باشد، 
سياســت گذاري هاي مربوط به برگزاري ايــن كارگاه ها را ما 

انجام مي دهيم. 

وام صدميليوني با بهره 12 درصدي
به گزارش »كسب وكار«، وي در جريان بازديد از بنياد توسعه 
كارآفريني و تعاون اســتان تهران و كارگاه تراش سنگ هاي 
قيمتي و نيمه قيمتي نيز گفت: يكي از راه هايي كه مي تواند از 
خام فروشي جلوگيري كند، برگزاري كارگاه هاي آموزشي نظير 
كارگاه آموزش و تراش سنگ است كه با ارزش افزوده بالايي كه 

دارد يك نوع ثروت آفريني است. 
رضوي گفت: در حال حاضر ماده خــام و مصرفي كارآموزان 
اين كارگاه از روستاها تامين شــده و جزو ثروت روستاييان 
اســت و اين ثروت بايد به ســرمايه بزرگي تبديل شود. وي 
ادامه داد: ما اميدواريم كه صاحبان ايــن كارگاه ها با رفتن به 
روستاها، معادن روستايي را فعال تر كنند و در تمام روستاها 

كارگاه هاي آموزش اشــتغالزا داير شــود.  اين مقام مسئول 
از حمايت مالي كارآمــوزان و كارآفرينان كســب و كارهاي 
روســتايي خبر داد و گفت: كارگاه هايي كه به روستاها برده 
شــوند از حمايت مالي ويژه دولت بهره مند مي شوند. رضوي 
افزود: اگر كارگاه توليدي به شــكل فردي در روستاها ايجاد 
و به ارزش افزوده منجر شــود، تا ســقف صدميليون تومان 
 وام با بهــره 12 درصــد از طريق صندوق مهــر امام رضا )ع( 

دريافت مي كند. 
وي با بيان اينكه اين وام درصورتي كه واحد توليدي در روستا 
باقي بماند به آن تعلــق مي گيرد، گفت: از هر نوع اشــتغالي 
كه در روستاها ايجاد شــود چه در قالب فردي و چه در قالب 
شــركت هاي ســهامي خاص كوچك پنج نفره و 10 نفره، با 
اختصاص وام و تســهيلات بانكي حمايــت مي كنيم. رضوي 
ادامه داد: چنانچه راه اندازي كارگاه هاي توليدي در روستاها 
به شكل مشاركتي و براي مثال در قالب شركت تعاوني باشد 
و به شغل پايدار منجر شــود، وام با كارمزد چهاردرصد به آنها 

تعلق مي گيرد. 
اين مقام مسئول گفت: دولت پنج برابر آورده روستايياني كه 
به شكل مشاركتي كســب و كار راه اندازي كنند وام مي دهد. 
وي همچنين گفت كــه در مناطق مرزي اگــر ميزان آورده 
روستاييان 15 درصد باشــد، دولت 85 درصد مابقي را بدون 

دريافت كوچك ترين كارمزد تامين مي كند. 

پررنگ تر شدن اقتصاد غيرنفتي
 مديركل ســازمان فني وحرفه اي تهران نيز در حاشــيه اين 
بازديد با بيان اينكه ســنگ هاي قيمتــي و نيمه قيمتي 20 
درصد از معادن ما را تشكيل مي دهند، به »كسب وكار« گفت: 
داير كردن كارگاه هاي تراش اينگونه سنگ ها با نيم نگاهي به 
توسعه اشــتغال مولد و پايدار مي تواند اقتصاد غيرنفتي ايران 
را پررنگ تر كند و به افزايش توليد ملي در بازارهاي داخلي و 
بين المللي منجر شود. حميدرضا خانپور با بيان اينكه در استان 
تهران حدود چهل آموزشگاه آزاد در بخش تراش سنگ هاي 
قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات وجود دارد، ادامه داد: از پنج 
هزار استاندارد شــغل و شايســتگي، 37 حرفه آن مربوط به 
اين بخش است. وي توســعه آموزش هاي محصول محور اين 
ســازمان را در گرو حمايت ويژه معاونت توســعه روستايي و 

مناطق محروم رياست جمهوري دانست و افزود: با آموزش هاي 
تخصصي كه منجر به توليد مي شــود، كارآفرينان از تضمين 
فروش برخوردار مي شــوند. اين مقام مسئول با بيان اينكه در 
حال حاضر كارآفرينان اين حــوزه تفاهم نامه اي با محوريت 
تضمين فروش امضا كرده اند، اظهار كرد: شبكه هاي صد تا هزار 
نفري را در تهران فعال كرده ايم كه در زمينه تراش سنگ هاي 
قيمتي آموزش مي بينند و يك فرد به عنوان پشــتيبان از آنها 

حمايت مي كند. 

سبقت گرفت داوطلبان آموزش از بودجه سازمان
خانپور با اشاره به اينكه در حال حاضر تعداد داوطلبان فراگيري 
آموزش از بودجه ما بيشــتر اســت، عنوان كرد: اميد داريم 
هشت هزار نفر را در اين زمينه در روستاهاي كشور فعال كنيم. 
به گفته وي براســاس قانون ارائه آموزش به روســتاييان بايد 
با تامين اعتبار خود ســازمان انجام بگيرد.   مديركل آموزش 
فني وحرفه اي استان تهران گفت: تعهد ما آموزش 30 ميليون 
نفر ساعت در استان بوده است اما در حال حاضر به پنجاه ميليون 

نفر در ساعت رسيده است، درنتيجه در حال حاضر ما در خواست 
اعتبار كرده ايم و اگر اين اعتبارها تامين نشود با مشكل مواجه 
مي شــويم. به گفته خانپــور در جريان طرح جديد ســازمان 
آموزش فني وحرفه اي افراد زيادي از روســتاهاي كشــور در 
آموزشگاه هاي تهران در حال فراگيري آموزش هاي مهارتي در 
بخش تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات هستند 
كه پس از گذراندن اين دوره با داير كردن كارگاه هايي در سراسر 

كشور اين افراد به فعاليت هاي خود ادامه مي دهند. 

معاون توسعه روستايي و مناطق محروم رياست جمهوري خبر داد

تسهيلات برای كارگاه هاي روستایي

افراد زيادي هســتند كه هم هنرش را 
دارند و هــم انگيزه اش؛ بــا خود فكر 
مي كنند چندان ســخت نيســت كه 
انگشتر، گردنبند، كيف يا هر اثر هنري 
ديگــري را در خانه بســازند و در بازار 
بفروشند. با همين تصور كار را شــروع مي كنند اما بعد از مدتي 
به خود مي آيند و مي بينند كه »افتاد مشكل ها.« به ويژه كه اين 
روزها به قول معروف دست زياد است و از هر جايي چه مغازه ها و 
بازارچه ها و چه سايت هاي اينترنتي و شبكه هاي اجتماعي مي توان 
صنايع دستي و هنري خريد. بعضي ها در اين رقابت تاب نمي آورند 
و كم كم از صحنه خارج مي شــوند اما در اين ميان كســاني هم 
هستند كه مي مانند و مشتريان خاص خود را مي يابند؛ مشترياني 
كه آنها را به ديگران معرفي مي كنند. كم كم مرحله اي مي رسد كه 
آنها در ميان علاقه مندان به زيورآلات و كيف هاي سنتي شناخته 
مي شوند. الناز رحيمي يكي از اين افراد است؛ دختر 2۹ ساله اي 
كه نقش هنر مي زند بر انگشتر، گردنبند، دستبند، كيف و كفش. 

مهندسي كه هنرمند شد
اين دختر جوان كه مدرك خود را در رشــته آي تي از دانشگاه 
اصفهان گرفته بود، هيچ علاقه اي به رشته خود نداشت و ممكن 
بود اكنون يكي از خيل عظيم دانش آموختگان بيكار باشد اما 
حالا او هم زبان انگليســي درس مي دهد و هم صنايع دستي 
توليد مي كند؛ زيورآلات بدلي مي ســازد و بــر آنها طرح هاي 
مختلف مي زند، كيف هاي پارچه اي و چرمي مي دوزد و روي آنها 
نقاشي مي كند و كفش هاي گيوه شكل را از بازار آماده مي خرد و 
روي آنها طرح هاي مختلفي مي كشد كه عمده آنها را طرح هاي 

سنتي ايران و گل هاي رنگارنگ تشكيل مي دهد. 
به آثارم جان مي دهم

سال ۹1 بود كه الناز صفحه اي را در يكي از شبكه هاي اجتماعي 
گشــود و كارهايش را در آن عرضه كرد. تا پيــش از آن تنها 
اطرافيانش خريدار محصولات او بودند اما اين صفحه ويتريني 

شد براي نمايش هنرش. 
الناز يكي از دلايل موفقيتش را اين مي داند كه در صفحه خود، 
ارتباط خوبي با مخاطبانش برقرار كرده است. او مي گويد: در 
اين صفحه علاوه بر محصولاتم، نقاشي ها و آثار هنري زيبايي را 
كه مي بينم و به آنها علاقه مند مي شوم، به اشتراك مي گذارم. 
گاهي نيز درباره آثار خودم از اعضاي صفحه نظرسنجي مي كنم. 
اين هنرمند جوان مي افزايد: من براي تمام محصولاتم به جاي 
كد، اسم مي گذارم تا شخصيت داشته باشــند و تنها اشيايي 
بي جان به نظر نرســند. عشــق و علاقه اي را كه به آنها دارم با 
اعضاي صفحه در ميان مي گذارم. به اين ترتيب توجه و علاقه 

مخاطبان هم جلب مي شود. 
او اضافــه مي كند: با وجودي كــه بعضي از آثــار و رنگ ها به 
سليقه شخصي ام نزديك تر اســت اما اين نظر را به خريداران 
تحميل نمي كنم و دست آنها را آزاد مي گذارم تا هر رنگي را كه 

خواستند سفارش دهند. 

تكراري نباشيد
الناز وقت زيادي را صرف ديدن آثار هنرمندان بزرگ ايران و دنيا 
مي كند ولي هيچ وقت از آنها ايده مستقيمي نمي گيرد. به گفته 
خودش ديدن آثار هنرمندان ذهن او را پخته مي كند و قدرت 

خلاقيتش را افزاش مي دهد. 
تمام آثار الناز تم شــرقي دارنــد و معمولا با رنگ هاي شــاد 
و طرح هاي پر از رنگ ســاخته مي شــوند اما به نظر خودش 
اين موضوع برگ برنــده اي براي او نيســت چراكه اين روزها 
افراد زيادي آثــاري با تم شــرقي و طرح هاي اصيــل ايراني 
توليد مي كنند. اين دختر جــوان درباره رمــز ماندگاري در 

بازار مي گويــد: كيفيت يكــي از عوامل موفقيت اســت ولي 
كافي نيســت چراكه اكثر توليدكنندگان صنايع دســتي به 
كيفيت محصولاتشــان توجه مي كنند.  ايــن هنرمند جوان 
مي افزايد: مهم خــاص بودن و خلاقيت اســت. شــما براي 
ماندگاري بايــد آثاري را توليد كنيد كه امكان تبديل شــدن 
 به برند را داشته باشند و كاملا شبيه ديگر محصولات موجود 

در بازار نباشند. 
به گفته او تكراري بودن طرح ها باعث مي شود با وجود كيفيت 
خوب محصولات، افراد نتوانند در بازار رقابت دوام آورند و بعد 

از مدتي از مسير خارج شوند. 

آموزش؛ مفيد اما ناكافي 
نكته جالب درباره الناز اين اســت كه او آموزشــي در زمينه 
توليد آثار هنري خود نديده است و با استفاده از سي دي هاي 
آموزشي، مراجعه به ســايت هاي اينترنتي و از طريق آزمون و 
خطا تكنيك كاري خود را پيدا كرده است. او مي گويد: تنها دوره 
آموزشــي  اي كه من گذرانده ام زمان دبيرستان بود كه به يك 
كلاس طراحي ســياه قلم رفتم. هرچند اين دوره پايه طراحي 
من را قوي كرد ولي ارتباط مستقيمي به كاري كه الان انجام 

مي دهم نداشت. 
اين هنرمند جوان آموزش را براي موفقيــت در كار مفيد اما 

ناكافي مي داند و مي افزايد: آموزش مي تواند مســير رسيدن 
به نتيجه مطلوب را كوتاه كند. افــراد مي توانند در دوره هاي 
مختلف آموزشي شركت كنند و براي مثال چرم دوزي، نقاشي 
روي چرم و ساخت زيورآلات را بياموزند ولي اين آموزش ها اگر 
خلاقيت و نوآوري نداشته باشند به آنها كمكي براي موفقيت و 

ماندگاري نمي كند. 
الناز علاقه اي ندارد به ميزان درآمد خود از فروش محصولاتش 
اشاره اي كند اما تاكيد مي كند كه افراد مي توانند از اين طريق 
زندگي خود را بگذرانند و معيشتشان را تامين كنند، البته اگر 

رمز خاص بود و نوآوري را از ياد نبرند. 

گفت وگو با هنرمند ۲۹ ساله اي كه در شغل خانگي خود موفق است

خاص بودن؛ رمز ماندگاري در بازار 
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سبکزندگي

خريد شــب عيد همواره يكي از چندين 
دغدغه مردم  در روزهای آخر اسفند است 
و خريد لباس و منسوجات  بخش عمده 
خريد های شــب عيد اســت. در كنار نو 
شدن لباس ها ،خريد لباس براي قلب دوم 
بدن يعني پا بيشتر از باقي پوشاك اهميت دارد. پوشيدن كفش هاي 
شيك و مجلسي و خريد كفش هاي مناسب براي  خيلی ها اهميت 
دارد. چه كفشي با چه قيمت و امكاناتي مناسب تر است؟ چرا كفش و 
كيف چرم اينقدر گران است؟ مردم براي خريد شب عيد بايد چه ميزان 
از بودجه خود را صرف خريد كفش كنند؟  اين ها همگي سوالاتي است 
كه مي تواند با يافتن پاسخ آن گامي رو به جلو براي خريد كالاي مناسب 
مشتريان باشد.  ايران با پيشينه سه هزار ساله در تهيه لباس و كفش، 
نخستين و قديمي ترين توليدكننده محصولات چرمي  در جهان بوده 
است. بيش از 90 سال از تاسيس نخستين كارخانجات توليد چرم در 
شهرهاي همدان و تبريز مي گذرد و توليد صنعتي كفش نيز قدمتي 
50 ساله در كشــورمان دارد. البته اين كالاي لوكس و نسبتا گران 
هم اكنون در سراسر جهان مشتريان خاص خود را دارد و برندهاي 
بزرگي كماكان از چرم براي توليد محصولات شان استفاده مي كنند. 
اما به دلايلي ايران هنوز نتوانسته در اين صنعت- هنر به جايگاهي 

برسد كه در خور آن است. 
 

  زيره خوب يعني راحتي پا
»اكثر زيره هايي كه در ايران مورد اســتفاده قــرار مي گيرد از مواد 
ضايعاتي، پي يو يا پي وي سي تهيه مي شــود كه از كيفيت پاييني 
برخوردارند. حتي اروپا واردات كفش هاي چيني با زيره پي وي سي را 
ممنوع اعلام كرده است.« اين جمله را يكي از توليدكنندگان كفش 
چرمي مي گويــد و مي افزايد: »70 درصد راحتــي پا به زيره كفش 
مربوط مي شود. زيره اي مناسب است كه با متريالي خوب و بر مبناي 
حالت هاي پا ساخته شده باشد. 99 درصد زيره هايي كه در بازار ايران 
به نام طبي به فروش مي رســد، غيرواقعي است و وجود مواد ژله اي 
روي پاشنه زيره دليل طبي بودنش نيســت كه پا را نيز به هر طرف 

انعطاف مي دهد.« 
»رسول فر« قيمت كيف هايش را بسته به ميزان مواد به كار رفته بين 
100 تا 250 هزار تومان عنوان مي كند و عمر يك كيف چرمي  زنانه 
را به شرط برخورداري از جنس خوب و نگهداري مناسب بيش از 5 
سال مي داند. وي ذائقه مردم را براي استفاده از محصولات چرم رو به 
افزايش مي داند و مي گويد: »استفاده از واكس يا روغن زيتون به طور 

مرتب روي كيف به ماندگاري و دوام آن كمك مي كند.« 
اين توليدكننده، بزرگ ترين مشكل عقب ماندگي صنعت كيف و كفش 
ايران نسبت به كشورهاي پيشرفته همچون ايتاليا، فرانسه و تركيه را 
مربوط به ضعف در قالب سازي و تكنولوژي موجود در ايران مي داند 
و معتقد است با رفع اين دو مشكل قطعا به جايگاه خوبي در بازارهاي 

جهاني خواهيم رسيد. 

  صنعتي جامانده از تكنولوژي
محســن بهشــتيان، جــوان 30 ســاله اي اســت كــه همــراه 
بــا بــرادرش از كودكــي حرفــه پدرشــان را دنبــال مي كند؛ 
حرفه اي كــه ســال ها پيــش در يكــي از محله هــاي اصفهان 
 بــا كفاشــي كوچكــي آغــاز شــد و اينــك بــا 8 شــعبه و 
150 كارمند و كارگر به شــيوه اي صنعتي و علمي  به توليد كيف و 
كفش چرمي  مي پردازند. وي مي گويد: »براي توليد كفش معمولا از 
3 نوع چرم گاوي، بزي و شتري استفاده مي شود. كفش هاي مردانه 
حتما بايد از چرم گاوي تهيه شوند چراكه هم ضخامت بيشتري دارد و 
 هم محكم تر است و براي آقايان كه وزن بالاتري دارند، مناسب تر است.

 براي كفش هــاي زنانه هم از چرم گاوي با ضخامــت كمتر و هم از 
چرم بزي به دليل ظرافتش استفاده مي شــود. چرم شتري نيز در 
قسمت زيرين كفش مانند آستر و كفي كاربرد دارد. برخلاف چرم 
مصنوعي كه عرق را به خود پا برمي گرداند، كفش چرم طبيعي عرق 
پا را دفع و از ايجاد بو و قارچ هاي پوســتي در پا جلوگيري مي كند.« 
وي مي افزايد: » يــك كفش خوب بايد از قالبي اســتاندارد، ارتفاع 
ســقفي مناســب  و متريالي درجه يك برخوردار باشد. هم اكنون 
صنعت كفش در دنيا از نظر مدل و تنوع به رشد بالايي رسيده است 
كه ناشي از تكنولوژي هاي جديد اســت. هرچند در سال هاي اخير 
برخي از توليدكنندگان ايراني نيز با واردكردن ماشين آلات جديــد 
پالـــكشي، دستگاه هاي تزريق، قالب و... به سمت اين تكنولوژي ها 
 در حــركــــتند اما تا رسيدن به جايگاه مطلوب هنوز راه زيادي 

مانده است.«

  چرم  مصنوعي؛ محصولي متنوع و ارزان
گراني محصولات چرم و نداشتن قدرت خريد بسياري از مردم باعث 
شده تا محصولي جديد به نام چرم صنعتي يا مصنوعي توليد شود كه 
هم ارزان تر از مشابه طبيعي اش است و هم متنوع تر. جواد روحاني يكي 
از توليدكنندگان چرم مصنوعي درباره اين صنعت مي گويد: »تنوع 
در رنگ، مدل و قيمت يك سومي  چرم مصنوعي نسبت به طبيعي 

بسياري از مردم را به استفاده از آن ترغيب كرده است. برخي از خانم ها 
ترجيح مي دهند به جاي هزينه كردن براي يك كيف چرم، با همان 
مبلغ سه كيف چرم مصنوعي با رنگ ها و مدل هاي متفاوت بخرند و 
در مناسبت هاي مختلف استفاده كنند. البته خريداران بايد در هنگام 
خريد به اين نكته واقف باشند كه دو نوع چرم مصنوعي وجود دارد كه 
تشخيص  آن از يكديگر كمي  سخت است. يك نوع از مواد پي وي سي 
ساخته مي شود كه جنسي سخت دارد و در اثر سرما و گرما خيلي زود 
ترك مي خورد. نوع دوم از مواد پي يو تهيه مي شود كه جنسي نرم دارد 
و از كيفيتي بالاتر و مقاومت بيشتري برخوردار است. اين توليدكننده 

قيمت كيف هايش را بين 48 تا 64 هزار تومان عنوان مي كند. 

  آموزش، لازمه رشد هر صنعتي
چند سالي اســت رشــته توليد كفش به طور آكادميك در يكي از 
دانشــگاه هاي علمي -كاربردي تهران به علاقه مندان آموزش داده 
مي شود و نخستين فارغ التحصيلانش نيز توليدي كيف و كفش راه 

انداخته اند. 
محمدنقي سليمي،  استاد دانشگاه در اين رشته مي گويد: » آموزش 
لازمه ارتقاي ســازماني هر صنعتي اســت، با پيگيري هاي به عمل 
آمده توســط جامعه صنعت كفش ايران از ســال 87 با شــروع به 
كار دانشــگاه علمي_ كاربردي توليد كفش، بســياري از مديران و 

پرسنل كارخانه اي اين صنعت فرصتي يافتند تا با تحصيل در اين 
رشــته به طور علمي  با فرآيند توليد كفش مانند طراحي، كنترل، 
 مديريت، بازرگاني و... در اين حوزه آشنا و به ارتقاي محصولاتشان 
بپردازند.«  وي پاپوش را پوشــاكي عنوان مي كند كه چون با كف پا 
درگير است و با مغز، اعصاب و سيستم گوارش ارتباط دارد، درنتيجه 
حتما بايد از استاندارد اجباري تبعيت كند. اين استاد دانشگاه بهترين 
ساعات خريد كفش را پيش از ظهر مي داند و مي گويد: » در ساعات 
بعدازظهر ابعاد پا به دليل فعاليت روزانه چاق تر مي شــود و ساعت 
مناسبي براي خريد كفش نيست. همچنين در هنگام خريد بايد پاخور 
كفش مناسب باشد. يعني خريدار هر دو لنگ كفش را بپوشد و با آن 
قدم بزند و احساس راحتي كند. اينكه برخي ها كفش تنگ تر مي خرند 
تا جا باز كند، درواقع بيش از يك باور غلط نيست. همينطور بايد از 
 فروشنده درباره ويژگي كفش و نوع چرم پرسيد و فاكتور خريد مطالبه 

كرد.«

  افزايش قيمت كيف و كفش چرم به دليل كمبود مواد اوليه
جليل دهقانــي، عضو انجمن صنايــع ملي چرم ايران با اشــاره به 
مشــكلات صنعت چرم در كشــور اظهار كرد: يكي از اصلي ترين 
مشــكلات اين صنعت، تامين مواد اوليه اســت و از آنجا كه توليد 
چرم، مواد اوليه بســياري را مصــرف مي كند تحريــم اين مواد، 

 تاثيــرات زيــادي را در صنعــت چــرم و توليــد كيــف و كفش 
گذاشته اســت.  وي ادامه داد: اين مساله موجب شده كارخانه هاي 
چرم سازي از مواد اوليه دسته دوم در توليد چرم استفاده كنند و اين 

موضوع مشكلات زيادي را در صنعت چرم ايجاد كرده است. 
دهقاني با اشاره به كمبود پوست گاو در كشور اظهار كرد: چرم گاوي 
كه از آن به عنوان چرم سنگين ياد مي شود، حدود 60 درصد آن در 

داخل كشور تامين  مي شود. 
عضو انجمن صنايع ملي چرم ايران با بيان اينكه واردات چرم اصلا 
مقرون به صرفه نيست، گفت: به دليل قيمت بالاي دلار اين مساله به 
هيچ عنوان به نفع خريداران و توليدكنندگان نيست چراكه اين امر 
قيمت چرم را چندين برابر مي كند.  وي با بيان اينكه در حال حاضر 
كارخانه هاي چرم تنها با 35 درصد ظرفيت كار مي كنند، افزود: اين 

مساله تاثير مستقيمي بر قيمت چرم مي گذارد. 
دهقاني قيمت تمام شــده يك كفش زنانه از چــرم طبيعي را 38 
هزار تومان تنها براي چرم مصرفي آن عنــوان و اظهار كرد: با توجه 
به اينكه دست دوزها تنها از چرم طبيعي استفاده مي كنند، قيمت 
چرم بســته به نوع كيفيت آن افزايش مي يابــد.  وي يكي ديگر از 
مشــكلات موجود در صنعت چرم ســازي را نبود فضاي آموزشي 
 عنوان و اظهار كرد: براي اين صنعت هيچ دوره دانشــگاهي وجود

 ندارد. 

»كسب و كار« از  بازار كيف و كفش چرم شب عيد گزارش می دهد

جولانچــرمهایمصنوعی

جاذبه هاي گردشگري شهر توريستي نمك آبرود 

سفـــريميــانابـــــرها
شــهر توريســتي نمك آبرود كــه در دوازده 
كيلومتري غرب چالوس واقع شده قسمتي از 
 اراضي منطقه را با وسعت تقريبي 650 هكتار 
دربر مي گيرد. حد شمالي اين اراضي را درياي 
خزر و حد جنوبــي آن را ارتفاعات مدوبن )از ارتفاعات سلســله 
جبال البرز( تشكيل داده است. وجود پارك هاي جنگلي بنفشه 
و شمشاد در قسمت شمالي شهرك نمك آبرود با وسعت تقريبي 
200 هكتار مناظــر بديعي را در اين قســمت از اراضي به وجود 

آورده است. ضمن آنكه در جنوب اين اراضي دامنه كوه مدوبن به 
صورت جنگلي فشرده و با جاذبه هاي بصري فوق العاده واقع شده 
است. طرح اوليه شهرك نمك آبرود به وسيله مهندسين مشاور 
داض، چرخاب و هوارد همفري تهيه شده است. در گزارش هوارد 
همفري فرض بر اين بوده است كه جاده چالوس- رامسر منطقه 
را به دو بخش شمالي و جنوبي تقسيم مي كند كه بخش جنوبي 
جاده اختصاص به ويلاســازي داشــته و بخش شمالي آن هتل 
هايت و قسمت پيشنهادي مارينا و تاسيسات مربوطه و مجتمع 

آپارتماني را شامل مي شد. 

  شهرك توريستي تفريحي نمك آبرود
شهرك تفريحي و گردشگري نمك آبرود با وسعت 650 
هكتار داراي دو بخش اصلي شهرســازي و امكانات 
گردشگري اســت. براســاس طرح جامع و تفصيلي 
ساخت شهرك توريستي- تفريحي نمك آبرود، 
مساحتي بالغ بر220 هكتار جهت 
اقامــت 
دائمي و 

فصلي باجمعيتــي بالغ بر100 هــزار نفر از ســاكنان مختص 
گرديد. مشــخصه هاي معماري با انواع مختلــف طرح ها جهت 
 ويلاها و ســاختمان هاي دو طبقــه و بلند مرتبــه پيش بيني 

شده است. 

  بخش گردشگري و امكانات تفريحي نمك آبرود
در حاشيه جنوب شرقي شهرك توريستي نمك آبرود، مرتفع ترين 
تله كابين كشور واقع است. اين تله كابين ويژه در سال 1372 با 
تلاش كارشناسان ايراني احداث و مورد استفاده قرار گرفته است. 
اين تله كابين، بازديدكنندگان را در مــدت 12 دقيقه در ارتفاع 
970 متري به قله كوهستان مدوبن با اشــراف بر منظره زيباي 
پانوراماي جنگل و درياي خزر مي گذرانــد. درياچه مصنوعي با 
پدالو، زمين تنيس، پيست دوچرخه ســواري خانم ها و آقايان، 
زمين اســكيت، پاور هنگ گلايدر و اســكاي واكر، شــهربازي 
كودكان، پرواز با هواپيماي دو نفره، مراكز خريد، رســتوران ها، 
غرفه هاي بوتيك لباس و صنايع دستي، فرش، لباس هاي چرم، 
عكاسي، آرايشگاه و سرانجام مركز تفريحي ساحل دريا را مي توان 
از ديگر امكانات نام برد. تله كابين شــماره يك نمك آبرود كه در 
جنوب شرقي شهرك نمك آبرود قرار گرفته؛ امكان صعود به بالاي 
قله زيباي مدوبن را به وجود مي آورد؛ قله كوه مدوبن با داشــتن 
 امكانات پذيرايي مســافران و همچنين اختــلاف دماي حدود

 10 درجه سانتيگراد نسبت به پاي كوه در ماه هاي گرم 
سال فضاي دلنشــين و خاطره انگيزي را براي 
ن  ا شــگر د گر

خواهد داشــت. تله كابين نمك آبــرود، داراي 42 كابين 4 نفره 
است كه با سرعت 3 متر بر ثانيه مســير 2100 متري را كمتر از 
12 دقيقه طي مي كند؛ ارتفاع دكل تله كابين بين 4 الي 49 متر 
متغير است. متوسط جابه جايي مسافرين در طول سال با توجه 
به موقعيت جغرافيايي و اقليمي منطقه و همچنين ايام تعطيل 
سال متفاوت است؛ به طوري كه در ايام غيرتعطيل بين700 الي 
1000 )نفر در روز( و در ايام تعطيل بين 2500 الي 3500 )نفر در 
 روز( از آن استفاده مي كنند. طول خط دوم تله كابين نمك آبرود،
 1700 متـر و ســـرعت دستـــگاه 6 متر در ثانيه، گردشگران 
را به قله بكر و دســت نخــورده ديوحمام انتقــال مي دهد. قله 
ديوحمام با غارهاي طبيعي در ارتفـــاع 700 متـــر از سطـح 
دريا و با چشم اندازي بي نظير، عـلاوه بر برخـورداري از امكانات 
رفاهي و بهـداشتي مناسب، محيطـي دل انگيز و به يادمـاندني 
را بـراي گردشـــگران به وجود مي آورد. )اين خط با 35 دستگاه 
كابين فايبرگلاس 6 نفره توانايي حمل روزانه 8000 گردشگر را 

داراست.( 

  هزينه تور يك روزه نمك آبرود
تور يك روزه نمك آبرود با ارائه خدمات وســيله نقليه توريستي، 
اســكان در هتل خاتم در دل جنگل 3000 همــراه با صبحانه، 
ناهار، شام، بيمه و راهنما از شرايط تورهاي يك روزه نمك آبرود 
اســت. همچنين بازديد از مجتمع تفريحي نمك آبرود، ساحل 
قو و جنگل عباس آباد از خدمات تفريحي تور اســت. هزينه تور 
يك روزه نمك آبرود 55000 هزار تومان است. مجتمع تفريحي 
نمك آبرود شامل تله كابين، جنگل، كارتينگ و ساحل دريا، امكان 
 خريد سوغات شــمال و صبحانه در رســتوران سد شيشه اي 

كرج است. 
جذابيت ها: شهر توريســتي نمك ابرود در 12 كيلومتري 
چالوس واقع شده اســت. وجود پارك هاي جنگلي 
بنفشه و شمشاد در قسمت شمالي اين مجموعه 
با وسعت تقريبي 200 هكتار مناظر بديعي 
 را در اين قســمت به وجــود آورده

 است. 
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استارت آپ واژه ای است که در سال های اخیر در اخبار دنیای 
فناوری بارها شاهد استفاده از آن در توصیف کمپانی های 
نوپایی هستیم که راهکارهای جدیدی را برای حل مشکلات 
و مســائل موجود در دنیای فناوری مطرح می کنند. به طور 
قطع منشأ این واژه در سانفرانسیسکو و دره  سیلیکون ولی 
نهفته است، اما اســتارت آپ چیست و به چه کمپانی هایی 

استارت آپ اطلاق می شود؟
نیل بلومنتال، موســس و مدیرعامل کمپانی واربی پارکر 
)Warby Parker( اســتارت آپ را چنین تعریف می کند: 
استارت آپ یک کمپانی نوپاســت که راه حلی نوین را برای 
یک مساله ارائه می کند؛ در حالی که تضمینی برای موفقیت 
کمپانی از طریق راه حل ارائه شده وجود ندارد. افراد بسیاری 
استارت آپ را فرهنگ نوینی برای اندیشه های نو و خلافیت 
بر فراز ایده های موجود می دانند کــه هدف از آن برطرف 
کردن مشکلات موجود در نقاط کلیدی است که به عنوان 

پاشنه  آشیل راه حل های موجود شناخته می شوند.
آدورا چئونگ، موســس و مدیرعامــل کمپانی هوم جوی 
)Homejoy( که یکی از اســتارت آپ های مطرح ایالات 
متحده در سال ۲۰۱۳ بوده، در تعریف استارت آپ این مفهوم 
را با عنوان پنجره ذهن رو به آینده خوانده است. وی در این 
خصوص چنین اظهار نظر کرده است: تاسیس یا پیوستن به 
یک استارت آپ به معنای یک تصمیم جدی برای جدا شدن 
از شرایط ایده آل و پایدار به منظور دستیابی به رشد برق آسا و 
تلاش برای ایجاد موجی از تغییرات در مدت زمان کوتاه است.
براساس تعریف مرین-وبستر استارت آپ به این معنی است: 
 عمل یا مجموعه ای از کارها بــه منظور یک حرکت جدید و

 یک شرکت یا کسب و کار نوپا.
درك انواع اســتارت آپ و انواع مختلف کســب وکارهاي 
نوپا و نوبنیاد مي تواند به ســازمان هاي دولتي کمک کند 
اکوسیستم هاي حمایت کننده بســازند. استیو بلنک که 
در ســیلیکون ولي تجربه زیادي دارد و نویســنده وبگاه 

Xconomy اســت، این ۶ نوع از انواع استارت آپ را 

خیلي عالي توصیف کرده و همچنین کاملا توضیح داده است 
که درك شــفافي از نیازهاي هر یک از آنها تا چه حد براي 
دولت هایي که مي خواهند نوآوري را ترویج دهند، مهم است. 

 ۱. استارت آپ سبک زندگي
من در ساحل کالیفرنیا زندگي مي کنم و کارآفرینان سبک 
زندگي مانند موج سوارها و غواص ها را مشاهده مي کنم که 
فروشگاه هاي تخته موج سواري یا غواصي کوچک دارند یا 
موج سواري و غواصي آموزش مي دهند تا هزینه هاي شان را 
تامین کنند و بتوانند کمي بیشتر موج سواري یا غواصي کنند. 

 ۲. کسب و کارهاي کوچک که معمولا یک خانواده مالک 
آن است و آن را اداره مي کند

آنها مانند تمام کارآفرینان ســیلیکون ولي سخت تلاش 
مي کنند، کارمنــدان یا خانواده هاي محلي را اســتخدام 
مي کنند. کسب و کارهاي کوچک به ندرت سودآور است. 
کارآفریني با کســب و کار کوچک براي این طراحي نشده 
است که قابل سنجش باشد، بلکه صاحبان آن مي خواهند 
کسب و کار خودشان را داشــته باشند و »خانواده را تامین 
کنند« اما در کل این کسب و کارها، بیشتر از کسب و کارهاي 
انواع دیگر کارآفریني بازنماي »کارآفریني« است و شغل هاي 

محلي ایجاد مي کند.
 

 ۳. استارت آپ هاي نوع سیلیکون ولي 
این نوع اســتارت آپ ها براي گســترش پذیري طراحي 
شده اند. استارت آپ هاي گســترش پذیر معمولا به صورت 
خوشه هاي نوآور و خلاق با هم تشکیل گروه مي دهند این 
نوع اســتارت آپ ها درصد کوچکي از ۶ نوع استارت آپ 
را تشــکیل مي دهند، اما به علت بازده بســیار زیادشان، 
 براي تمام ســرمایه گذاري هاي خطرپذیر )و رســانه ها( 

جذاب هستند. 

  ۴. استارت آپ هایي که طراحي شــده اند تا به سرعت 
فروخته و خرید و فروش شوند

هدف این کارآفرینان این نیســت که یک کسب و کار یک 
میلیون دلاري بسازند، بلکه مي خواهند یک شرکت بزرگ تر 

را ۵ تا ۵۰ میلیون دلار بفروشند. 

 ۵. شرکت هاي استارت آپ بزرگ
تغییرات در سلیقه مشتري، فناوري هاي جدید، قانون گذاري، 
رقباي جدید و غیره مي تواند شرکت هاي بزرگ را براي خلق 
نوآوري هاي بدیع تحت فشــار بگذارد و آنها را وادار کند 
محصولاتي کاملا جدید خلق کنند و به مشتریان جدید در 

بازارهاي جدید بفروشند )مثل گوگل و اندروید(. 

 ۶. استارت آپ هاي اجتماعي
برعکــس اســتارت آپ هاي گســترش پذیر، هدف این 
استارت آپ ها این است که دنیا را تبدیل به جایي بهتر کنند، 
نه اینکه سهم بازار را بگیرند یا براي بنیان  گذاران آن ثروت 

بسازند. 
بلنک فهرستي از ســازمان هاي دولتي دارد که مي توانند 
از انواع مختلف اســتارت آپ ها حمایت کنند. وی چندان 
به نقش فرهنگ نمي پردازد. سیلیکون ولي به واسطه هاي 
شکست هاي بسیار رشــد کرده اســت. کارآفرینان در 
سیلیکون ولي شانس هاي زیادي براي موفقیت دارند، اما در 
فرهنگ هاي دیگر شکست بسیار بد پنداشته مي شود و فقط 
تعداد کمي از کارآفرینان شانس دیگري به دست مي آورند. 

صــادر کــردن سیســتم تامین مالــي، مرکز رشــد 
)انکوباتور( و آموزش ســیلیکون ولي که یک سیســتم 
کارآمد است، آســان نیســت، اما صادر کردن فرهنگ 
منحصر به  فــرد آن بســیار دشــوار اســت. احتمالا 
مهم ترین چیــزي که اجازه نمي  دهد ســیلیکون ولي تاج 
 ســلطنتش را به مناطق دیگر ببازد، تحمل شکست هاي 

عظیم است. 
zdnet :منبع
ترجمه: بازده 

۶ نوع استارت آپ که دولت ها باید بشناسند

بازاريابي پست مدرن چيست؟
بازاريابي پســت مدرن از جنبش هاي فلســفي 
پست مدرن گرفته شده كه از ويژگي هاي اساسي 
اين دوره عدم ثبــات اســت و در آن دنيا مانند 
مجموعه اي از الگوهايي ديده مي شود كه دائما 
در حال تغيير هســتند. بازاريابي پســت مدرن 
يك دوره جديد در تبليغــات، برندينگ و تفكر 

استراتژيك است. 
از قرن هيجدهم تــا جنگ جهانــي دوم دوره 
مدرنيته بود كه در آن بر ايــن باور بودند كه دنيا 
برپايه قوانيني اداره مي شود كه قابل پيش بيني 
هســتند و اين به يك اصل تبديل شده بود، اما 
پس از جنگ جهاني دوم دوره پست مدرن مطرح 
شد. پست مدرنيسم بر اين باور است كه بسياري 
از ايده هاي اساسي مدرنيســم در رابطه با فرد، 
آزادي، ساختار از حالت بنيادي و ثابت برخوردار 
نبوده، بلكه اتفاقــي و ناپايدار اســت. بازاريابي 
پست مدرن همان بازاريابي ســنتي يا بازاريابي 
ديجيتال نيست. اين بازاريابي در اثر تعاملات و 
پيشرفت هاي رسانه اي جديد ايجاد شده است. 
مصرف كنندگان ديگر به هيچ سبك و نام برندي 
پايبند نيستند و به شدت تنوع طلب شده اند، به تبع 
اين رخدادها ماهيت تحقيقات بازاريابي هم تغيير 
كرده و مصرف كننده تنها موجودي مشاهده شونده 
نيست، بلكه خود عنصري تحقيق كننده به شمار 
مي رود و از موجود منفعل و تاثيرپذير به موجودي 
تاثيرگذار تبديل شده است. با بازاريابي پست مدرن 
يك ارتباط يك به يك بين انســان، كامپيوتر، 
صفحه كليد و تلفن همراه ايجاد شــده اســت.  
براساس نوشته هاي بسياري از مجلات تخصصي 
بازاريابي پست مدرن محدوديت هاي بسياري از 
مدل هاي بازاريابي را مشخص ساخته است و به 
توسعه بسياري از مدل ها كمك خواهد كرد. امروزه 
بايد بازاريابان بــر ويژگي هاي نمادين محصول 
متمركز شوند زيرا اين ويژگي ها هستند كه براي 
مشتريان ارزش مي آفريند. به طور خلاصه بازاريابي 
پست مدرن بيان مي كند كه در عرصه بازاريابي و 
تبليغات نبايد خود را به ابزارها و امكانات مدرن 
محدود كرد، مي توان از تمامي ابزارها و امكانات 

موجود بهره برد. 
www. ibazaryabi. com

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

در اغلب سازمان ها ارتقای کارکنان به پست هاي مدیریتي براساس 
توانایي هاي تخصصي صورت مي گیرد؛ از این رو تعریف بهترین 

مدیر نیز اندکي از واقعیت دور شــده است. یکي از مدیران 
قدیمي ما مي گفت امروزه مدیر کار کارشناســي مي کند، 
کارشناس کارهاي تکنسیني مي کند و به پایین. این مشکل 

عموما از آنجایي حاصل مي شــود که افراد پیش از 
آنکه ارتقا پیدا کنند، آموزش 

نمي بینند. 
در یــک ســازمان کارآمد، 
بهترین مدیــر باید مدیریت 

بداند. مدیــران ناکارآمد به جاي 
اینکه کارهــاي مهم را انجــام بدهند،کارهاي 

فوري را انجام مي دهند. ســاعت هاي طولاني را 

در دفتر خود مي گذراننــد و وقتي براي خود یا اطرافیان شــان 
 ندارند. میز کارشان و همچنین نامه نگاري هاي شان به هم ریخته و 
شلوغ است. این نشــان مي دهد که آنها نمي توانند با اعضای 
تیم خود ارتباط خوبي برقرار کنند و بدتر از همه از خانواده 
خود غافل هستند. طبیعي اســت که این مساله بر روحیه 
و خلاقیت گروه زیردســت این مدیر تاثیر 
شدیدي دارد و در جبهه 
خانه، وضعیت بدتر است. 
در حالي که چیره شــدن 
بر مشکل اولویت، کاري 
است بسیار آســان، کافي است 
نگاهي به خصوصیات مدیران موفق بیندازیم و راه آنها 

را ادامه دهیم. 

به يكي از بهترين ها  در شغل خود تبديل شويد

زمينه هاي روان شناختي اعتياد را بشناسيم
اگر چه مواد مخدر اعم از سنتي و صنعتي همه كشورها را تهديد مي كنند 
اما كشور ما به دليل شــرايط خاص جغرافيايي و هم مرزي با بزرگ ترين 
توليد كننده مواد مخدر جهان )افغانستان( و داشتن تعداد زيادي نيروي 
جوان و نوجوان كه ناشي از جمعيت جوان ماســت با مشكلات بيشتري 

مواجه است. 
 آنچه مسلم است اين اســت كه جامعه ايران جامعه جواني است و جوانان 
با همه شور و نشاط و توانايي ها و خلاقيت هايي كه دارند، هميشه به دنبال 
تجربه هاي نو هستند كه گاهي اوقات اين تجربه ها از جمله روي آوردن به 
مواد اعتيادآور خطرناك خواهد بود. بنابراين بــراي مواجهه با اين پديده 
چندبعدي، پيچيده و مزمن و گسترده، شــناخت جنبه هاي مختلف آن 

ضرورتي اجتناب ناپذير است. 

 متغیرهاي اجتماعي- فرهنگي
۱- در دسترس بودن مواد مخدر

در دســترس بودن مواد مخدر يكــي از دلايل روي آوردن افــراد به ويژه 
نوجوانان به مواد مخدر صرفا اين است كه مواد مخدر در دسترس آنهاست، 
هر اندازه امكان دستيابي به مواد مخدر آسان باشد و شخص بتواند با هزينه 

و خطر كمتري آن را تهيه كند ميزان مصرف آن نيز بيشتر خواهد شد. 
۲- دوستان و همسالان

در جمعي كه اكثر افراد مواد مخدر مصرف مي كنند، فشــار زيادي روي 
افرادي كه مصرف نمي كنند، وارد مي آيد. در واقع افراد براي نخستين بار 
از طريق اينگونه گروه ها با مواد مخدر آشنا شــده و اقدام به استعمال آن 
مي كنند. بنابراين مي توان پيش بيني كرد در صورتي كه دوستان و به ويژه 
نزديك ترين دوستان، مواد مخدر مصرف كنند خود آن فرد نيز به مصرف 

مواد روي خواهد آورد. 
۳- شایعات پزشکي و فقر آگاهي

يكي از مهم ترين عوامل درباره گرايش به مواد مخدر در ايران وجود برخي 
باورها و ارزش هاست كه باعث مي شود افراد نگرش مثبتي نسبت به مواد 
مخدر بيابند. عدم آگاهي و دسترسي افراد به اطلاعات مربوط به مواد مخدر 
و آثار زيانبار آن نيز يكي از عوامل اســتفاده و تجربه مواد مخدر به شمار 
مي آيد. بسياري از افراد از عواقب اســتعمال مواد مخدر آگاهي نداشته و 
معتقدند كه بعد از چند بار مصرف، در صورتي كه اراده كنند مي توانند از 

مصرف مواد دوري كنند. 
۴- وجود یک فرد معتاد در خانواده

متاســفانه افراد متولد و پرورش يافته در خانواده هايي داراي فرد يا افراد 
معتاد، تكرار مصرف آن مواد به وسيله اعضاي خانواده براي شان عادي است 
و حتي ترســي از تجربه مصرف آن ندارند. بين اعتياد پدر و فرزند از لحاظ 
ژنتيك رابطه اي مستقيم وجود ندارد، بلكه اعتياد پدر سبب از بين رفتن 
قبح موضوع براي فرزندان مي شود. اما اگر مادري در دوران بارداري معتاد 

باشد فرزندش معتاد متولد مي شود. 

 چالش هاي فرهنگي و اجتماعي
- افزايش اختلافات خانوادگي

- افزايش خانواده هاي تك والدي
- فرار كودكان از خانه

- شيوع بيماري هاي خطرناكي چون ايدز و هپاتيت
- افزايش ميزان جرم و انحرافات در جامعه

- مختل كردن امنيت عمومي و گسترش هراس عمومي
- كاهش مشاركت اجتماعي افراد

- از عمده ترين نتايج و پيامد هاي اجتماعي اعتياد مي توان اعمال كج روي و 
بزهكاري هايي چون دزدي، ضرب و جرح، فساد اخلاقي، خودكشي، فحشا، 

حوادث در محيط كار و هنگام رانندگي و... نام برد. 
- خسارت مالي و هزينه هاي تحميل شده بر جامعه

 توصیه هاي پلیسي
1- به عنوان پدر و مادر انواع مواد مخدر و اعتيادآور، نحوه مصرف و عوارض 
آن را بشناسيد. قبل از اينكه فرزند شما اطلاعات مرتبط با مواد اعتيادآور 
را به غلط از اطرافيان خود كسب كند، خود اين نكات را به او بياموزيد. به او 
بگوييد مواد چه آثاري دارد و عواقب آن چيست. توجه داشته باشيد اين كار 

را قبل از رسيدن آنان به سن بحراني انجام دهيد. 
2- نظر خود را درباره مواد بيان كنيــد. والديني كه نظرات خود را به طور 
صريح درباره مواد بيان و حد و مرز ها را مشخص مي كنند كمتر فرزندان شان 

به مواد مخدر گرايش پيدا مي كنند. 
3- به فرزندان تان نزديك شويد: زمان مشخصي را در روز يا هفته به طور 
منظم به فرزند خود اختصاص دهيد. درساعات غذا خوردن حتما خانواده را 

در كنار هم جمع كنيد و روابط خود را تقويت كنيد. 
4- ايجــاد برنامه ريزي صحيح بــراي پر كردن اوقــات فراغت كودكان و 
نوجوانان: اين يك واقعيت است كه كودك يا نوجوان امروز داشتن روحيه 
شاد و اجراي برنامه هاي مناسب در اوقات فراغت را به هر چيز ديگري ترجيح 
مي دهد و اگر اين نياز طبيعي او، از راه ها و با روش هاي درست تامين نشود، 
براي ايجاد روحيه شاد به راه هاي نادرست متوسل خواهد شد كه مواد مخدر 
صنعتي و داروهاي روان گردان، يكي از همين روش هاي غلط براي ايجاد 

شادي كاذب در آنان است. 
5- مدرســه به عنوان يــك عامل تعليم و تربيت نســبت بــه انحرافات 
دانش آموزان در مدرســه بي توجه نباشــد و ســريعا وجود انحرافات در 

دانش آموز را به والدين وي اطلاع دهد. 
6- جوانان و خانواده ها بدانند كه اگر در نخســتين پيشنهاد مصرف مواد 
مخدر نتوانند »نه« بگويند، در نوبت هاي بعدي هرگز نمي توانند مقاومت 
 كنند و نبايد فريب پيشــنهادهاي جذاب افراد ناشناس و مجهول الهويه را 

بخورند. 
تهیه کننده: معاونت اجتماعي فاتب – اداره آموزش و مشارکت عمومي   

امنيت 

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير


